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דער רבי וויל מיר זאלן זיך מחי' זיין מיט יעדע נקודה טובה און שטענדיג זוכן דאס 

גוטס; ווען א איד דערהאלט זיך און ער איז פרייליך איז דאס די גרעסטע שמחה ביים 

חֲמִשָּׁה חֻמְשֵׁי  -חֲמִשָּׁה אֲנִי יוֹדֵעַ  ?אייבערשטן; די תורה מאכט פרייליך; "חֲמִשָּׁה מִי יוֹדֵעַ 

 תּוֹרָה".

 יום א' פרשת במדבר, כ"ח אייר, מ"ג לעומר, שנת תשע"ח לפ"ק -בעזרת ה' יתברך 

 לכבוד ... נרו יאיר

(ספורי ווען דער הייליגער רבי האט דערציילט די מעשה פון די  זיבן בעטלערס 

די מעשה אזוי: "איך וועל אייך דערציילן ווי האט דער רבי אנגעהויבן  מעשיות, מעשה יג)
אזוי מען איז פון א מרה שחורה ארויס געגאנגען"; דער רבי וויל מיר זאלן ארויסגיין 

פון אונזער מרה שחורה, מיר זאלן זיין פרייליך, מיר זאלן אויפזוכן און נאכקוקן דאס 
ווער, עס איז טינקל, גוטס וואס דער אייבערשטער ברענגט אויף אונז. אפילו עס איז ש

מען זעט נישט און מען שפירט נישט אלוקית, דאך זאל מען זיך מחי' זיין מיט יעדע 
 נקודה טובה און גלייבן אינעם אייבערשטן אז אלעס איז צום גוטן.

אז דער קעניג האט געזאגט פאר זיין זון:  (שם):דער רבי פארציילט אינעם מעשה 

פאלן פון דער מלוכה, בכן זאלסטו זען אז דו זאלסט  "איך זע אז דו וועסט אמאל אראפ
נישט האבן קיין עצבות אז דו ביסט געווארן אויס קעניג, נאר דו זאלסט פרייליך זיין, 

און אז דו וועסט פרייליך זיין וועל איך אויך פרייליך זיין, אפילו דו וועסט זיין בעצבות 
נישט קעניג, ווייל דו קענסט קיין מלך וועל איך ווייטער פרייליך זיין אז דו ביסט מער 

נישט זיין, ווייל אז דו ביסט א מענטש וואס קען זיך נישט דערהאלטן צו זיין שטענדיג 
קענסטו קיין קעניג נישט זיין, אבער  -אפילו אז דו האסט פארלוירן די מלוכה  -פרייליך 

יך משונה פרייליך וועל א -האט דער קעניג אויסגעפירט  -אז דו וועסט פרייליך זיין 
 זיין".

דאס איז דער מלך  -דער קעניג  (נהרי אפרסמון, דף תער"ב):איז דאס מוהרא"ש מסביר 
דאס מיינט מען יעדן איד; דער אייבערשטער זאגט אונז, אויב  –מלכי המלכים, דער זון 

ריבער מיר וועלן זיין פרייליך וועט ער כביכול זיין זייער פרייליך; אפילו ווען עס גייט א
שוועריקייטן, מען איז צעמישט, מבולבל, מען שפירט נאך נישט וכו', דאך ווען א איד 

 דערהאלט זיך און ער איז פרייליך דאס איז די גרעסטע שמחה ביים אייבערשטן.

פרייליך ווערט מען דורכדעם וואס מען לערנט תורה; היינט הייבן מיר אן א נייע 
טייערער ברידער ווארט נישט אויף סוף וואך, הייב סדר: "סדר במדבר", בעט איך דיר 

(אורך חיים סימן רפה, שוין אן היינט מעביר סדרה זיין. עס ווערט גע'פסק'עט אין שלחן ערוך 

"מִיּוֹם רִאשׁוֹן וְאֵילָך נִקְרָא עִם הַצִּבּוּר", פון זונטאג קען מען שוין מעביר סדרה סעיף ג): 
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אז דער גר"א זכרונו לברכה האט זיך  סעיף קטן ח) (שם,זיין, און דער משנה ברורה ברענגט 

אזוי געפירט; יעדן טאג האט ער מעביר סדרה געווען דער חלק פון יענעם טאג. זונטאג 
 ביז שני, מאנטאג ביז שלישי און אזוי ווייטער.

ווער עס איז מעביר סדרה יעדן טאג וועט נישט ווערן פארשעמט פסח ביינאכט 

חֲמִשָּׁה אֲנִי יוֹדֵעַ",  ?גט דעם ליד און מען פרעגט: "חֲמִשָּׁה מִי יוֹדֵעַ נאכן סדר ווען מען זינ
זע דו זאלסט קענען ענטפערן: "חֲמִשָּׁה אֲנִי יוֹדֵעַ, 'חֲמִשָּׁה חֻמְשֵׁי תּוֹרָה'"; אז מען לערנט 
יעדן טאג אביסל חומש רש"י פון די וואך, מען איז מעביר סדרה יעדן טאג דעמאלט 

נגען 'חֲמִשָּׁה אֲנִי יוֹדֵעַ', מען איז זוכה צו אלע ברכות וואס ליגט אין חֲמִשָּׁה קען מען זי
 חֻמְשֵׁי תּוֹרָה.

 דער אייבערשטער זאל העלפן זאלסט האבן הצלחה אין אלע ענינים.

... 

~~~~~~~~~~ 
 אסאך תפילה און טרערן. –די עצה זוכה צו זיין צו גוטע קינדער 

פרשת במדבר, ער"ח סיון, מ"ד לעומר, שנת תשע"ח יום ב'  -בעזרת ה' יתברך 
 לפ"ק

 לכבוד ... נרו יאיר

היינט ערב ראש חודש סיון איז זייער מסוגל צו מתפלל זיין אויף גוטע קינדער; 

עס איז מקובל ביי כלל ישראל צו זאגן די תפילה פונעם של"ה הקדוש זכותו יגן עלינו 
 אויף ערליכע קינדער.

זיין צו גוטע קינדער דארף מען אסאך מתפלל זיין און אסאך אויב מען וויל זוכה 

 טרערן פארגיסן אויף דעם.

דער הייליגער חתם סופר זכותו יגן עלינו האט געזאגט: "ווי אזוי האב איך זוכה 

געווען צו גוטע קינדער? ווייל יעדע נאכט בשעת איך האב געזאגט תיקון חצות האב 
גוטע קינדער; איך האב אנגעפילט א כוס מיט מיינע  איך געוויינט צום אייבערשטן אויף

 טרערן און געבעטן פאר גוטע קינדער".

"מַעֲשֶׂה בְּכהֵֹן אֶחָד  (תנא דבי אליהו רבה, פרק יח):חכמינו זכרונם לברכה דערציילן אונז 
נִים שֶׁהָיָה יְרֵא שָׁמַיִם בַּסֵּתֶר", עס איז געווען א כהן א גרויסער צדיק, "וְהָיוּ לוֹ עֲשָׂרָה בָּ 

מֵאִשָּׁה אַחַת, שִׁשָּׁה זְכָרִים וְאַרְבַּע נְקֵבוֹת", ער האט געהאט צען קינדער; זעקס זעקס זון 
און פיר טעכטער, "וּבְכָל יוֹם וָיוֹם הָיָה מִתְפַּלֵּל וּמִשְׁתַּטֵּחַ וּמִתְחַנֵּן וּמְבַקֵּשׁ רַחֲמִים וּמְלַחֵך 

וְלִידֵי דְּבַר מְכעָֹר", ער פלעגט יעדן  בִּלְשׁוֹנוֹ עָפָר, כְּדַי שֶׁא יֵצֵא אֶחָד מֵהֶן לִידֵי עֲבֵירָה
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טאג בעטן דעם אייבערשטן אויף זיינע קינדער זיי זאלן זיין ערליכע אידן, "מַה הָיָה 

עוֹשֶׂה? בְּכָל יוֹם וָיוֹם הָיָה מַכְנִיסָן לְבֵית פְּנִימִי, וְיָשַׁב וּמְשַׁמְּרָן בְּבֵית הַחִיצוֹן, וּמִתְפַּלֵּל 
לַחֵך בִּלְשׁוֹנוֹ עָפָר כְּדֵי שֶׁלּאֹ יְהֵא אֶחָד מֵהֶן בָּא לִידֵי עֲבֵרָה וּמִשְׁתַּטֵּחַ וּמְבַקֵּשׁ רַחֲמִים וּמְ 

וְלִידֵי דָּבָר מְכעָֹר", ער פלעגט אכטונג געבן אויף זיי, ער האט זיי געהאלטן אין שטוב 
זיי זאלן זיך נישט דרייען מיט שלעכטע חברים און ער פלעגט זיין אינדרויסן און וויינען 

 –לן זיין ערליכע אידן; עס איז נישט אריבער א פאר יאר צום אייבערשטן זיי זא
ביז דער כהן איז ארויף געגאנגען קיין ארץ ישראל צוזאמען  –פארציילט אליהו הנביא 

מיט עזרא הסופר און ער האט זוכה געווען צו זען אלע זיינע קינדער משמש זיין אין בית 

אים איז געזאגט געווארן דער  המקדש, אלע זענען זיי געווארן כהנים גדולים; אויף
"בְּטַח בַּה' וַעֲשֵׂה טוֹב וגו'; זעט מען פון דעם אז אויב וויל  (תהלים לז, ג):פסוק וואס שטייט 

מען האבן נחת פון די קינדער דארף מען אסאך מתפלל זיין אויף דעם, ביז מען איז זוכה 
 דערצו.

 ע דיינע וועגן.דער אייבערשטער זאל העלפן זאלסט מצליח זיין אין אל

 איך שיק דיר א בריוו פאר דיין ווייב, געב איר עס איבער.

... 

 נ.ב. איך שיק דיר דא דעם תפילה פון הייליגן של"ה הקדוש:

"אַתָּה הוּא יְיָ אֱהֵינוּ עַד שֶׁא בָרָאתָ הָעוֹלָם, וְאַתָּה הוּא אֱהֵינוּ מִשֶּׁבָּרָאתָ הָעוֹלָם, 

לָם אַתָּה אֵל, וּבָרָאתָ עוֹלָמְ בְּגִין לְאִשְתְּמוֹדַע אֱלָהוּתָ בְּאֶמְצָעוּת תּוֹרָתְ וּמֵעוֹלָם וְעַד עוֹ

בִּשְׁבִיל תּוֹרָה וּבִשְׁבִיל יִשְׂרָאֵל,  –הַקְּדוֹשָׁה, כְּמוֹ שֶׁאָמְרוּ רַבּוֹתֵינּו זִכְרוֹנָם לִבְרָכָה, בְּרֵאשִׁית 

ר בָּחַרְתָּ בָּהֶם מִכָּל הָאֻמּוֹת, וְנָתַתָּ לָהֶם תּוֹרָתְ הַקְּדוֹשָׁה, וְקֵרַבְתָּם כִּי הֵם עַמְּ וְנַחֲלָתְ אֲשֶׁ 

לְשִׁמְ הַגָּדוֹל. וְעַל קִיּוּם הָעוֹלָם וְעַל קִיּוּם הַתּוֹרָה בָּאוּ לָנוּ מִמְּ יְיָ אֱהֵינוּ שְׁנֵי צִוּוּיִים: 

וְכָתַבְתָּ בְּתוֹרָתְ וְלִמַּדְתֶּם אתָֹם אֶת בְּנֵיכֶם, וְהַכַּוָּנָה בִשְׁתֵּיהֶן אֶחָת, כָּתַבְתָּ בְּתוֹרָתְ פְּרוּ וּרְבוּ, 

כִּי א לְתֹהוּ בָרָאתָ כִּי אִם לָשֶׁבֶת, וְלִכְבוֹדְ בָּרָאתָ יָצַרְתָּ אַף עָשִׂיתָ, כְּדֵי שֶׁנִּהְיֶה אֲנַחְנוּ 

 .ית יִשְׂרָאֵל יוֹדְעֵי שְׁמֶ וְלוֹמְדֵי תוֹרָתֶוְצֶאֱצָאֵינוּ וְצֶאֱצָאֵי כָּל עַמְּ בֵּ 

וּבְכֵן אָבוֹא אֵלֶי יְיָ מֶלֶ מַלְכֵי הַמְּלָכִים, וְאַפִּיל תְּחִנָּתִי, וְעֵינַי לְ תְּלוּיוֹת עַד שֶׁתְּחָנֵּנִי 

וְיִרְבּוּ הֵם וּבְנֵיהֶם וּבְנֵי בְנֵיהֶם עַד סוֹף וְתִשְׁמַע תְּפִלָּתִי לְהַזְמִין לִי בָּנִים וּבָנוֹת, וְגַם הֵם יִפְרוּ 

וֹת כָּל הַדּוֹרוֹת לְתַכְלִית שֶּׁהֵם וַאֲנִי כֻּלָּנוּ יַעַסְקוּ בְּתוֹרָתְ הַקְּדוֹשָׁה לִלְמֹד וּלְלַמֵּד לִשְׁמֹר וְלַעֲשׂ

נוּ בְּתוֹרָתֶ וְדַבֵּק לִבֵּנוּ בְּמִצְותֶֹי וּלְקַיֵּם אֶת כָּל דִּבְרֵי תַלְמוּד תּוֹרָתְ בְּאַהֲבָה, וְהָאֵר עֵינֵי

ֶלְאַהֲבָה וּלְיִרְאָה אֶת שְׁמ. 
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אָבִינוּ אָב הָרַחֲמָן, תֵּן לְכֻלָּנוּ חַיִּים אֲרוּכִים וּבְרוּכִים, מִי כָמוֹ אַב הָרַחֲמִים זוֹכֵר 

כְּמוֹ שֶׁהִתְפַּלֵּל אַבְרָהָם אָבִינוּ לוּ יִחְיֶה לְפָנֶי, יְצוּרָיו לְחַיִּים בְּרַחֲמִים, זָכְרֵנוּ לְחַיִּים נִצְחִיִּים, 

א זַרְעִי וּפֵרְשׁוּ רַבּוֹתֵינוּ זִכְרוֹנָם לִבְרָכָה, בְּיִרְאָתֶ. כִּי עַל כֵּן בָּאתִי לְבַקֵּשׁ וּלְחַנֵּן מִלְּפָנֶי שֶׁיְּהֵ 

בִי וּבְזַרְעִי וּבְזֶרַע זַרְעִי עַד עוֹלָם שׁוּם פְּסוּל וָשֶׁמֶץ, וְזֶרַע זַרְעִי עַד עוֹלָם זֶרַע כָּשֵׁר, וְאַל יִמָּצֵא 

אַ שָׁלוֹם וֶאֱמֶת וְטוֹב וְיָשָׁר בְּעֵינֵי אֱהִים וּבְעֵינֵי אָדָם, וְיִהְיוּ בַּעֲלֵי תוֹרָה, מָארֵי מִקְרָא, 

גוֹמְלֵי חֲסָדִים, מָארֵי מִדּוֹת  מָארֵי מִשְׁנָה, מָארֵי תַלְמוּד, מָארֵי רָזָא, מָארֵי מִצְוָה, מָארֵי

ם תְּרוּמִיּוֹת, וְיַעַבְדּוּ בְּאַהֲבָה וּבְיִרְאָה פְּנִימִית, א יִרְאָה חִיצוֹנִית, וְתֵן לְכָל גְּוִיָּה וּגְוִיָּה מֵהֶ 

וְחֵן וָחֶסֶד, וְיִהְיֶה  דֵּי מַחְסוֹרָה בְּכָבוֹד, וְתֵן לָהֶם בְּרִיאוּת וְכָבוֹד וָכֹחַ, וְתֵן לָהֶם קוֹמָה וְיפִֹי

אַהֲבָה וְאַחֲוָה וְשָׁלוֹם בֵּינֵיהֶם, וְתַזְמִין לָהֶם זִוּוּגִים הֲגוּנִים מִזֶּרַע תַּלְמִידֵי חֲכָמִים מִזֶּרַע 

ה לְכָאן צַדִּיקִים, וְגַם זִוּוּגָם יִהְיוּ כְּמוֹתָם כְּכָל אֲשֶׁר הִתְפַּלַּלְתִּי עֲלֵיהֶם, כִּי זִכָּרוֹן אֶחָד עוֹלֶ 

 .וּלְכָאן

 ְנִגְלוּ מַצְפּוּנֵי לִבִּי, כִּי כַוָּנָתִי בְּכָל אֵלֶּה לְמַעַן שִׁמ אַתָּה יְיָ יוֹדֵעַ כָּל תַּעֲלוּמוֹת, וּלְפָנֶי

דוֹשִׁים הַגָּדוֹל וְהַקָּדוֹשׁ וּלְמַעַן תּוֹרָתְ הַקְּדוֹשָׁה, עַל כֵּן עֲנֵנִי יְיָ עֲנֵנִי בַּעֲבוֹר הָאָבוֹת הַקְּ 

אַבְרָהָם יִצְחָק וְיַעֲקֹב, וּבִגְלָלָם תּוֹשִׁיעַ בָּנִים לִהְיוֹת הָעֲנָפִים דּוֹמִים לְשָׁרְשָׁם, וּבַעֲבוּר דָוִד 

ֶׁרֶגֶל רְבִיעִי בַּמֶּרְכָּבָה, הַמְשׁוֹרֵר בְּרוּחַ קָדְש ֶּעַבְד. 

דְרָכָיו: יְגִיעַ כַּפֶּי כִּי תֹאכֵל אַשְׁרֶי וְטוֹב לָ: שִׁיר הַמַּעֲלוֹת, אַשְׁרֵי כָּל יְרֵא יְיָ הַהֹלֵ בִּ 

 גָּבֶר אֶשְׁתְּ כְּגֶפֶן פֹּרִיָּה בְּיַרְכְּתֵי בֵיתֶ, בָּנֶי כִּשְׁתִלֵי זֵיתִים סָבִיב לְשֻׁלְחָנֶ: הִנֵּה כִּי כֵן יְברַֹ 

יְרוּשָלָיִם, כֹּל יְמֵי חַיֶּי: וּרְאֵה בָנִים לְבָנֶי, שָׁלוֹם עַל  יְרֵא יְיָ: יְבָרֶכְ יְיָ מִצִּיּוֹן, וּרְאֵה בְּטוּב

 יִשְׂרָאֵל.

אָנָּא יְיָ שוֹמֵעַ תְּפִלָּה, יְקֻיַּם בָּנוּ הַפָּסוּק, וַאֲנִי זאֹת בְּרִיתִי אוֹתָם אָמַר יְיָ, רוּחִי אֲשֶׁר 

 מִפִּי וּמִפִּי זַרְעֲ וּמִפִּי זֶרַע זַרְעֲ אָמַר יְיָ מֵעַתָּה עָלֶי וּדְבָרַי אֲשֶׁר שַׂמְתִּי בְּפִיך, א יָמוּשׁוּ

 וְעַד עוֹלָם: יִהְיוּ לְרָצוֹן אִמְרֵי פִי וְהֶגְיוֹן לִבִּי לְפָנֶי יְיָ צוּרִי וְגֹאֲלִי".

... 

~~~~~~~~~~ 
די מאמע פון שמואל הנביא; די  –וואס מיר קענען זיך לערנען פון חנה 

 ע טאג "ערב ראש חודש סיון"; די תפקיד פון א אידישע מאמע.מסוגל'דיג

יום ב' פרשת במדבר, ער"ח סיון, מ"ד לעומר, שנת תשע"ח  -בעזרת ה' יתברך 

 לפ"ק

 לכבוד מרת ... תחי'
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(ברכות היינט געפאלט די יארצייט פון שמואל הנביא; חכמינו זכרונם לברכה זאגן 

גרויס ווי משה רבינו צוזאמען מיט אהרן הכהן, אז שמואל הנביא איז געווען אזוי  לב:)
ה וְאַהֲרןֹ בְּכֹהֲנָיו וּשְׁמוּאֵל בְּקֹרְאֵי שְׁמוֹ"; נאר ווייל  (תהלים צט, ו):אזוי ווי עס שטייט  "משֶֹׁ

ער האט געהאט א הייליגע טאטע ווי אלקנה וואס פלעגט ארום גיין מחזק זיין אידישע 
ם אייבערשטן, און אזא מאמע ווי חנה וואס האט נשמות זיי זאלן זיך צוריק קערן צו

 געגאסן טייכן טרערן פארן אייבערשטן זי זאל זוכה זיין צו האבן אזא גרויסע קינד.

"כַּמָּה הִלְכָתָא גִּבָּרָתָא אִיכָּא לְמִשְׁמַע מֵהָנֵי  (ברכות לא.):חכמינו זכרונם לברכה זאגן 

די  –הלכות תפילה לערנט מען ארויס פון חנה קְרָאֵי דְּחַנָּה", זייער אסאך הלכות אין 
מאמע פון שמואל הנביא; זי האט נישט אפגעלאזט דעם אייבערשטן ביז זי האט זוכה 

 געווען צו אזא הייליג קינד.

עס איז אנגענומען ביי כלל ישראל אז ערב ראש חודש סיון איז א טאג וואס איז 
ויך זאגט מען די תפילה פונעם של"ה מסוגל מתפלל צו זיין אויף גוטע קינדער, אזוי א

הקדוש; די תפילה איז גוט צו זאגן יעדן טאג, ווייל ווי מער תפילות מען לייגט אויף 
גוטע קינדער איז מען זוכה צו זען שפעטער שיינע פירות. אזוי ווי בלומען דארף מען 

אס האלטן אין איין באוואסערן, און אויב מען גיסט נישט קיין וואסער ווערט ד
פארוועלקט; נאך מער דארף מען בעטן דעם אייבערשטן יעדע טאג אויף גוטע קינדער. 

תפילה איז אזוי ווי וואסער, ווי מער מען איז מתפלל פאר די קינדער, אלץ מער 
 באוואסערט מען זיי אז זיי זאלן אויסוואקסן ערליכע אידן.

יט פאר קינדער; אויך דארף מען זייער אכטונג געבן צו געבן אסאך ווארימקי

קינדער וואס האבן א ווארימע שטוב וועלן נישט אוועק לויפן מיט שלעכטע חברים און 
 די קינדער וועלן אויך אויפשטעלן א שיינע ווארימע שטוב.

מען דארף זיך כסדר אינטערעסירן וואס די קינדער טוען און מען דארף אויסהערן 
לאפט ווען זיי זעען אז עס איז נישט דא א קינד; זייער אסאך מאל ווערן קינדער פארק

קיין אוזן קשבת, זיי זעען אז מען מאכט אוועק וואס זיי זאגן. ווי מער מען הערט זיי 
אויס וואקסן זיי אויף מער געזונט; דאס איז די ארבעט פון א אידישע מאמע, צו געבן 

 פאר די קינדער ווארימקייט.

שיעור וואס מיר האבן געגעבן פאריגע איך האף אז איר האט הנאה געהאט פון די 
וואך מיטוואך נאכט; הלואי זאלן אלע פרויען וויסן ווי אזוי מען קען פועל'ן אלעס אין 

 שטוב דורכדעם וואס מען רעדט שיין און אין די ריכטיגע צייט.

"חַכְמוֹת נָשִׁים בָּנְתָה בֵיתָהּ", א קלוגע פרוי בויעט (משלי יד, א) שלמה המלך זאגט 
בְּיָדֶיהָ תֶהֶרְסֶנּוּ", און א נארישע פרוי צעברעכט עס מיט אירע  -ויף איר הויז, "וְאִוֶּלֶת א
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אייגענע הענט; א פרוי מיט אביסל שכל קען זיך מאכן א גן עדן פון איר לעבן, אז זי 

ווייסט ווי אזוי צו רעדן צו איר מאן; זי רייסט אים נישט אראפ, זי זוכט אים נישט צו 
 רן אויף יעדע זאך, און זיכער סטראשעט זי אים נישט מיט וכו'.קריטיקי

א קלוגע פרוי ווארט נישט אז איר מאן זאל איר פרייליך מאכן, אדרבה, זי מאכט 

פרייליך איר מאן; זי ווארט נישט אויף אים אז ער זאל אנהייבן געבן גוטע ווערטער 
 וערט די גאנצע שטוב פרייליך.וכו', נאר זי בעט זיך איבער מיט אים וכו' און אזוי ו

בעטס דעם אייבערשטן אויף אייער שפראך אז איר זאלט האבן שלום בית און 
ערליכע קינדער; בעטס דעם אייבערשטן אז איר זאלט זוכה זיין צו הייליגע קינדער, 

קינדער וואס וועלן ליכטיג מאכן די וועלט. חנה האט זוכה געווען צו א קינד וואס איז 
זוי גרויס ווי משה רבינו און אהרן הכהן נאר ווייל זי האט געבעטן דעם געווען א

"וְנָתַתָּה לַאֲמָתְ זֶרַע אֲנָשִׁים", זאגן חכמינו זכרונם לברכה  א א, יא):-(שמואלאייבערשטן 
זי האט געבעטן אז זי וויל א קינד וואס וועט זיין אזוי גרויס ווי משה רבינו  (ברכות לא.):

ן; געווענליך איינער וואס האט נישט קיין קינדער איז צופרידן מיט וואס און אהרן הכה
מען געבט אים, אבער חנה איז געווען א גרויסע צדיקת, זי האט נאר געוואלט א קינד א 

 צדיק און זי האט זוכה געווען צו דעם דורך אירע תפילות.

 ם.דער אייבערשטער זאל העלפן איר זאלט האבן הצלחה אין אלע עניני

... 

~~~~~~~~~~ 
זיך באנייען; שבועות איז פון די דריי  –די ריכטיגע הכנה צום יום טוב שבועות 

 אנשי שלומינו.צייטן אין יאר וואס מען פירט זיך צו דאווענען מיט 

יום ה' פרשת במדבר, ג' סיון, מ"ז לעומר, שנת תשע"ח לפרט  -בעזרת ה' יתברך 
 קטן

 לכבוד ... נרו יאיר 

זמן מתן  -מיר קומען שוין נענטער און נענטער צום הייליגן יום טוב שבועות 
 תורתינו; יעצט איז א צייט וואס מיר דארפן מקבל זיין די תורה פון דאסניי.

 –אֲשֶׁר אָנֹכִי מְצַוְּ הַיּוֹם  (דברים ו, ו):אויפן פסוק  (ספרי, לג):חכמינו זכרונם לברכה זאגן 

א יִהְיוּ בְּעֵינֶי כִּיְשָׁנָה, אֶלָּא כַּחֲדָשָׁה שֶׁהַכֹּל רָצִין לִקְרָאתָהּ", ווען מען לערנט תורה "
 דארף דאס זיין מיט א התחדשות; א נייע תורה.

ווען מען גייט מקבל זיין די תורה דארף מען געדענקען וואס דער הייליגער רבי 

ן נישט זיין; עס איז נישט גוט צו זיין אן "אלט טאר מע (שיחות הר"ן, סימן נא):האט געזאגט 
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אלטער חסיד, אן אלטער צדיק, אלט איז נישט גוט"; מען דארף זיך כסדר באנייען, דאס 

 איז געווען ביים הייליגן רבי'ן א יסוד היסודות.

שבועות איז איינע פון די צייטן וואס מען פלעגט קומען צום רבי'ן; בחיים חיותו 
יז געווען דריי זמנים וואס מען פלעגט קומען צום רבי'ן: 'ראש פון הייליגן רבי'ן א

קומט  -שרייבט ר' נתן  -השנה', 'שבת חנוכה' און 'שבועות', נאכן רבינ'ס הסתלקות 
מען ווייטער צום רבי'ן נאר אויף ראש השנה. אויף שבת חנוכה און יום טוב שבועות 

 דארף דער טאטע זיין אין שטוב. פארט מען נישט צום רבי'ן, ווייל חנוכה און שבועות

מען פירט זיך צו דאווענען צווישן תלמידים פון הייליגן רבי'ן, ווייל וואו צען 

דארט איז דער רבי. אזוי ווי דער רבי  -מענטשן פון אנשי שלומינו קומען זיך צוזאמען 
האט געזאגט בשעת ער איז אוועק געפארן פון ברסלב קיין אומאן; דער רבי איז 

טאנען ביים טיר פון זיין שטוב, ער האט געלייגט זיין האנט אויף די מזוזה און געש
געזאגט: "תִּרְאוּ לְהִתְקַבֵּץ יַחַד, וּלְהִתְפַּלֵּל יַחַד", איר זאלט זיך האלטן צוזאמען און 

י לְכָאן עוֹד דאווענען צוזאמען, "כִּי אִם תִּתְפַּלְּלוּ בְּכַוָּנָה, אוּלַי תּוּכְלוּ לְהַמְשִׁי אוֹתִ 
הַפָּעַם". ווייל אויב איר וועט זיך האלטן צוזאמען און דאווענען צוזאמען, וועט איר מיר 

 ".(חיי מוהר"ן, סימן קפז)קענען ממשיך זיין צו אייך 

 דער אייבערשטער זאל העלפן זאלסט האבן הצלחה אין אלע ענינים.

... 

~~~~~~~~~~ 
 לערן פלייסיג, און היט דיינע אויגן

יום ה' פרשת במדבר, ג' סיון, מ"ז לעומר, שנת תשע"ח לפרט  -בעזרת ה' יתברך 

 קטן

 לכבוד ... נרו יאיר

 איך האב ערהאלטן דיין בריוו.

איך האב זייער הנאה צו הערן ווי פלייסיג דו לערנסט; אויך האב איך הנאה דיר 

 צו זען אין ישיבה לערנען.

יבה, די בית המדרש איז נאך ליידיג, אסאך מאל קום איך אריין פארטאגס אין יש
צו זען ווי מיינע  -און נאר דו זיצט און לערנסט; דאס איז מיין גרעסטע נחת און פרייד 

 תלמידים לערנען די הייליגע תורה.
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נעם דעם דף גמרא וואס מיר לערנען יעדן טאג און חזר דאס אפאר מאל איבער, 

"אַשְׁרֵי מִי שֶׁבָּא לְכַּאן וְתַּלְמוּדוֹ בְּיָדוֹ"; ווען מען  :(פסחים נ.)אזוי וועט מקוים ווערן ביי דיר 
 וועט ענדיגן די מסכתא וועסטו האבן די מסכתא אין דיין האנט.

יעצט ווען מיר געפונען זיך אין די זומער טעג דארף מען זיין זייער פארזיכטיג ווען 

אין די זומער מען גייט אין גאס; מען דארף זיך שטענדיג היטן די אויגן, אבער יעצט 
טעג זאלסטו מער אכטונג געבן ווען דו גייסט אין גאס נישט אויפצוהייבן דיינע אויגן. 
דו ביסט נאך א יונגער בחור, דו ביסט נאך ריין; אז דו וועסט אכטונג געבן אויף דיינע 

 ריינע אויגן וועסטו אויסוואקסן א גרויסער צדיק.

ן דיין האנט אויף די מזוזה און בעטן פאר דו גייסט ארויס אין גאס זאלסטו לייג
"הייליגער באשעפער! העלף מיר איך זאל נישט נכשל ווערן מיט דעם אייבערשטן: 

 קיין איין שלעכטע קוק; געב מיר כח זיך צו היטן מיינע אויגן".

 ווייז דעם בריוו פאר דיין ברודער ... נרו יאיר, זאג אים ער זאל מיר אויך שרייבן.

... 

~~~~~~~~~~ 
 מיט א "תפלה צעטל" וועסטו געהאלפן ווערן

יום ה' פרשת במדבר, ג' סיון, מ"ז לעומר, שנת תשע"ח לפרט  -בעזרת ה' יתברך 

 קטן

 לכבוד ... תחי'

 איך האב ערהאלטן אייער בריוו.

מיר שטייען יעצט ערב יום טוב שבועות די יום טוב פון מתן תורה ווען משה רבינו 
יני נעמען די תורה פאר אונז אידן. דער אייבערשטער האט אים איז ארויף אויפן בארג ס

געזאגט ער זאל קודם גיין צו די פרויען און נאכדעם צו די מענער, אזוי ווי עס שטייט 

"כּהֹ תֹאמַר לְבֵית יַעֲקבֹ, וְתַגֵּיד לִבְנֵי יִשְׂרָאֵל"; "בית יעקב" דאס מיינט מען די  (שמות יט, ג):
ראל" דאס זענען די מענער. לכאורה, פארוואס האט דער פרויען, און "בני יש

אייבערשטער געזאגט פאר משה רבינו ער זאל קודם רעדן צו די פרויען און ערשט 
נאכדעם צו מענער? ווייל פרויען האבן א שטערקערע אמונה ווי מענער, אזוי ווי דער 

וּנָה הוּא דָּבָר קָטָן, וְאֶצְלִי אֱמוּנָה "אֵצֶל הָעוֹלָם אֱמ (שיחות הר"ן, סימן לג):הייליגער רבי זאגט 
הוּא דָּבָר גָּדוֹל מְאֹד, וְעִקַּר הָאֱמוּנָה הִיא בְּלִי שׁוּם חָכְמוֹת וַחֲקִירוֹת כְּלָל, רַק בִּפְשִׁיטוּת 

גָּמוּר כְּמוֹ שֶׁהַנָּשִׁים וְהַהֲמוֹן עַם הַכְּשֵׁרִים מַאֲמִינִים", ביי די וועלט איז אמונה א 
ניקייט, אבער ביי מיר איז דער עיקר אמונה, אן קיין חקירות און אן קיין חכמות, קליי
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וואס לעבן בתמימות ופשיטות מיט  -נאר פשוט אזוי ווי פרויען און פשוט'ע מענטשן 

גלייבן; דערפאר האט דער אייבערשטער געזאגט פאר משה  –אמונה אינעם אייבערשטן 
ען, ווייל די תורה קען מען נאר מקבל זיין אז מען רבינו ער זאל קודם רעדן צו די פרוי

 האט א שטארקע אמונה.

וואס איר דארפט זאלט איר בעטן פונעם אייבערשטן אויף אידיש; איר זאלט זיך 
מאכן א תפילה צעטל וואו איר זאלט אראפ שרייבן אלעס וואס איר דארפט, אלעס וואס 

פארעכטן. איר זאלט דאס פאר קיינעם באדערט אייך און אלע נאטורן וואס איר דארפט 

נישט ווייזן, דאס זאל זיין צווישן אייך אינעם באשעפער; יעדן טאג זאלט איר 
ארויסנעמען דעם צעטל און בעטן דעם אייבערשטן, ביז איר וועט זען די ישועה. 

נאכדעם זאלט איר מאכן א סימן ביי יעדע זאך וואס איר זענט שוין געהאלפן געווארן; 
זאלט איר טון במשך אייער גאנצע לעבן, וועט איר זען מיט אייערע אויגן  אזוי

 באשיינפערליך ווי ווייט מען קומט אן מיט תפילה.

 וואויל איז אייך אז איר זאגט תהילים; אלע ישועות ליגן אין ספר תהילים.

 נאך אביסל וועט איר טרעפן אייער שידוך.

... 

~~~~~~~~~~ 
ן דארף מען פארגעסן וואס איז געווען און זיך גענצליך אויב מען וויל תשובה טו

באנייען; עטליכע טעמים פארוואס מען עסט מילכיגס שבועות; דער יצר הרע וויל 

נאר איין זאך פונעם מענטש: "געב זיך אונטער!" מקבל זיין די תורה פון דאסניי; א 

ון תיקון ליל שיינער טעם פארוואס מען עסט קרעפליך שבועות; דאס גרויסקייט פ

שבועות; ווי אזוי אויסצונוצן די הייליגע נאכט; די מקוה שבועות פארטאגס; זיין 

 בשמחה במשך דעם יום טוב און פרייליך מאכן די שטוב.

עש"ק פרשת במדבר, ד' סיון, מ"ח לעומר, שנת תשע"ח לפרט  –בעזרת ה' יתברך 

 קטן

 לכבוד ... נרו יאיר

ווייסן פון הייליגן רבי'ן; וויפיל מיר זאלן נאר אשרינו מה טוב חלקינו אז מיר 
דאנקען און לויבן דעם אייבערשטן איז עס נישט גענוג. וואס וואלטן מיר געטון אן דעם 

רבי'ן? וואו וואלטן מיר זיך אהין געטון?! דער הייליגער רבי געבט אונז שכל און 
ן מצב, ער מאכט אונז פארשטאנד מיר זאלן וויסן ווי אזוי זיך צו דערהאלטן אין יעד

 פרייליך און שטארקט אונז.
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געלויבט דעם אייבערשטן אז מיר זענען שוין זוכה אריין צו גיין אינעם יום טוב 

זמן מתן תורתינו, מיר גייען זוכה זיין צו קבלת התורה; דארפן מיר געדענקען  -שבועות 
געסן וואס איז געווען, וואס דער רבי זאגט, אז אויב מען וויל תשובה טון דארף מען פאר

 מען דארף זיך גענצליך באנייען, נאר אזוי קען מען תשובה טון.

מוהרא"ש זאגט א שיינע טעם פארוואס מען עסט מילכיגס שבועות; ווייל דער 
"ביי די וועלט איז שכחה א חסרון, אבער ביי מיר איז שכחה  (שיחות הר"ן, סימן כו):רבי זאגט 

וען עס וואלט ווען נישט געווען קיין שכחה וואלט מען נישט א גרויסע מעלה", ווייל ו

געקענט דינען דעם אייבערשטן, מען וואלט נישט אויפגעהערט צו טראכטן פונעם 
פארגאנגענהייט, פון אלע דורכפעלער און אלע פראבלעמען וואס מען איז אדורך, דאס 

ייבן פון דאסניי, וואלט געמאכט אז דער מענטש זאל נישט פרובירן נאכאמאל אנצוה
אבער יעצט אז עס איז דא שכחה, קען מען זיך באנייען און אנהייבן פון פריש; דעריבער 

ווען מיר גייען מקבל זיין די תורה עסן מיר מילכיגס, כדי צו געדענקען אז מיר זענען ווי 
אז  ניי געבוירן; א קליין קינד עסט דאך נאר מילך, דעריבער עסן מיר מילכיגס צו ווייזן

 מיר זענען ניי געבוירן, מיר הייבן אן פון דאסניי זיין ערליכע אידן.

מוהרא"ש זאגט: מען זעט אז די תורה הייבט זיך אן מיטן אות 'ב' וואס איז 
פארמאכט פון אלע זייטן, עס איז אפן נאר אויף פאראויס; דאס קומט אונז לערנען אז 

אויף צוריק, נאר אויף פאראויס; נאר אויב מען וויל מצליח זיין טאר מען נישט קוקן 
 אזוי קען מען מקבל זיין די תורה און נאר אזוי קען מען מצליח זיין אין לעבן.

דער הייליגער חוזה פון לובלין זכותו יגן עלינו זאגט: פארוואס עסט מען מילכיגס 

רפט שבועות? ווייל יעדע עסן וואס ווערט פארדארבן קען מען שוין נישט ניצן, מען ווא
דאס אוועק, חוץ מילך; וואס אפילו אז עס ווערט פארדארבן קען מען דאס נאך נוצן, 

מען קען מאכן דערפון קעז; דערפאר עסט מען מילכיגס שבועות, ווייל מען וויל ווייזן 
פארן מענטש: אפילו דו ביסט אראפגעפאלן אין עבירות, דו ביסט פארדארבן געווארן, 

און ווערן א צדיק, אזוי ווי פארדארבענע מילך וואס מען  דאך קענסטו נאך תשובה טון

 ווארפט נישט אוועק נאר מען מאכט דערפון פיינע קעז.

דאס לערנט אונז דער הייליגער רבי: "עס איז נישט דא קיין יאוש"; דער רבי האט 
(שיחות נתן  "אֵין שׁוּם יֵאוּשׁ בָּעוֹלָם כְּלָל!", זאגט ר' (ליקוטי מוהר"ן חלק ב', סימן עח):געשריגן 

דער רבי האט דאס געשריגן מיט זיין גאנצע כח, ער האט געשריגן בכל  הר"ן, סימן קנג):
עס איז  "גִּיוַואלְד, זַייט אַייך נִישְׁט מְיַיאֵשׁ, קֵיין יֵאוּשׁ אִיז גָארְנִישְׁט פַארְהַאנֶען";גדול: 

ון און עס נישט דא אזא זאך ווי יאוש, נישט דא קיין מענטש וואס קען נישט תשובה ט
 איז נישט דא קיין עבירה וואס מען קען נישט מתקן זיין.
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"אִם אַתָּה מַאֲמִין, שֶׁיְּכוֹלִין  (ליקוטי מוהר"ן חלק ב', סימן קיב):דער הייליגער רבי זאגט 

לְקַלְקֵל, תַּאֲמִין שֶׁיְּכוֹלִין לְתַקֵּן", אויב דו גלייבסט אז דו קענסט טון שלעכטס גלייב אויך 
קענסט פאררעכטן; מען דארף גלייבן אין דעם, מען דארף וויסן אז דער אז דו 

אייבערשטער נעמט אן אונזער תשובה, ער ווארט אז דער מענטש זאל זיך צוריקקערן 
 צו אים.

דער יצר הרע וויל נאר איין זאך פונעם מענטש: "געב זיך אונטער!" ער וויל אז 
ר אלעמאל און זאגן: "איך בין שוין דער מענטש זאל ביי זיך אפמאכן איין מאל פא

פארפאלן!" יעדעס מאל ער ווארפט אראפ א מענטש אין עבירות איז זיין כוונה נאר 
מחליש דעת זיין דעם מענטש, דער מענטש זאל אויפגעבן און אויפהערן צו פראבירן 

 "פון פארדארבענעזיין גוט און ערליך; דאס ווייזט אונז דער מנהג פון עסן מילכיגס: 

"פון א פארדארבענער מענטש קען ווערן א  דאס הייסט:מילך מאכט מען קעז", 

 גרויסער צדיק".

דערפאר בעט איך דיר: "שטארק זיך און הייב זיך אויף!" און זיי נישט צעקלאפט 
ירושלמי ראש השנה, פרק ד, הלכה (ביי דיר. מוהרא"ש פלעגט שטענדיג חזר'ן דעם מאמר חז"ל 

לְתֶּם עֲלֵיכֶם עוֹל תּוֹרָה, מַעֲלֶה אֲנִי עֲלֵיכֶם כְּאִילוּ א חֲטָאתֶם מִיְמֵיכֶם", ווען "כֵּיוָן שֶׁקִּבַּ ח): 
דאס הייסט, ער נעמט זיך פאר צו לערנען  –א מענטש איז מקבל אויף זיך דעם עול תורה 

זאגט דער אייבערשטער: רעכן איך כאילו דער מענטש האט קיינמאל  –די הייליגע תורה 
 .נישט געזינדיגט

דערפאר, יעצט ווען מיר זענען מקבל די תורה אין יום טוב שבועות, הייב אן 

לערנען אויפן סדר דרך הלימוד פון הייליגן רבי'ן, וועט דיר דער אייבערשטער רעכענען 
 כאילו דו האסט קיינמאל נישט געזינדיגט.

פון  קוק נישט צי דו פארשטייסט וואס דו לערנסט אדער נישט; דו זאג די ווערטער
די תורה, נישט קיין חילוק צי דו פארשטייסט יא צי נישט, און אפילו דאס לערנען האט 

א פנים ווי א שיך מיט דריי עקן זאלסטו ווייטער לערנען. עס איז דא וואס פירן זיך צו 
עסן קרעפלעך שבועות, עס איז געמאכט מיט דריי עקן; דאס דערמאנט אונז די מעשה 

וואו דער רבי דערציילט אז דער תם איז געווען  פורי מעשיות, מעשה ט)(סיפונעם חכם און תם 
א שוסטער, אבער ער האט זיך נישט געקענט דערלערנען ווי אזוי מען מאכט שיינע שיך, 

ער פלעגט מאכן א שוך מיט דריי עקן, עס האט נישט אויסגעזען ווי א שוך, דאך פלעגט 
יה זיין מיט דעם און געזאגט: "וואס פאר א ער נעמען דעם דריי עקיגן שוך און זיך מח

שיינע שיך האב איך געמאכט, ווי זיס איז מיין שיך, ווי האניגדיג איז מיין שיך, 
וואספארא צוקערדיגע שיך, א וואוילע שיך", זיין ווייב פלעגט אים פרעגן: "אויב איז 
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עמסט פאר עס יא אזוי, פארוואס נעמען אנדערע שוסטערס אסאך מער געלט ווי דו נ

"וָואס הָאט דָאס צוּ טוּן מִיט מִיר? דָאס אִיז דיין שיך?" פלעגט דער תם איר ענטפערן: 

זַיין מַעֲשֶׂה אוּן דָאס אִיז מַיין מַעֲשֶׂה, אוּן וָואס דַארְף מֶען רֶעדְן פוּן אַ צְוֵוייטְן, לָאמִיר 

 זֶען וִויפִיל אִיך פַארְדִין מִיַּד לְיַד".

דריי עקיגע קרעפלעך, צו געדענקען, אז אפילו אונזער דעריבער עסן מיר שבועות 
דאווענען האט א פנים ווי א שיך מיט  דריי עקן זאל מען זיך מחי' זיין מיט דעם, און אז 
דאס לערנען האט א פנים ווי א שיך מיט דריי עקן זאלן מיר זאגן די אלע לשונות וואס 

ווייל דאס איז דער סוד פון מצליח דער תם האט געזאגט און געזינגען צו זיין שיכעלע; 
זיין אין לעבן: "א מענטש זאל זיך מחיה זיין מיט יעדע נקודה טובה, אפילו עס איז ווייט 

 פון שלימות".

שבועות ביינאכט זאלסטו אויף בלייבן א גאנצע נאכט; עס שטייט אין זוהר הקדוש 
גאנצע נאכט מיט זיינע אז רבי שמעון בר יוחאי איז אויפגעווען שבועות א  ).(הקדמה ח

פון יעדע פרשה דער ערשטער  -תלמידים, און מען האט געלערנט תורה נביאים וכתובים 
פסוק און דעם לעצטן פסוק, און אזוי אויך ביי יעדע ספר פון נביאים וכתובים דער 

ערשטער פסוק און דעם לעצטן פסוק, אזוי אויך האט ער זיי מעורר געווען אז זיי זאלן 
די תרי"ג מצוות; רבי שמעון בר יוחאי איז געווען זייער פרייליך און ער האט  לערנען

 געבענטשט זיינע תלמידים אז זיי זאלן זוכה זיין צו קבלת התורה.

מיר בלייבן אויך אויף שבועות ביינאכט צו זאגן דעם תיקון ליל שבועות; מען 
ון חמשה חמשה תורה, זאגט דעם ערשטן פסוק און דעם לעצטן פסוק פון יעדע סדרה פ

נאכדעם זאגט מען דעם ערשטן פסוק פון יעדע ספר פון נביאים וכתובים און דעם לעצטן 
פסוק, נאכדעם לערנט מען די תרי"ג מצוות. דאס איז דער עיקר תיקון, די אלע איבעריגע 

פסוקים דאס האט מען צוגעלייגט, אבער דער עיקר תיקון איז דער ערשטער פסוק און 
טן פסוק; א שאד אז מענטשן ווייסן נישט דערפון, דערפאר גייט מען שלאפן דעם לעצ

 ווייל מען האט נישט קיין כח צו זאגן דעם גרויסן תיקון.

שבועות ביינאכט איז נישט קיין צייט צו פארברענגען מיט חברים מיט שטותים 

נג געבן והבלים; שבועות ביינאכט איז זייער א גרויסע נאכט. מען דארף זייער אכטו
נישט צו שמועסן ביינאכט, ווייל עס איז זייער א גרויסע נאכט; מען קען פועל'ן אסאך 

ישועות; די אלע וואס בלייבן אויף סתם צו רייכערן און שמועסן איז א גרעסערע תיקון 
אז זיי זאלן גיין שלאפן. אדער לערנט מען אדער איז מען זיך מתבודד מיטן אייבערשטן; 

ייבערשטן אז מען זאל זוכה זיין צו לערנען א גאנץ יאר שיעורים אין מען בעט דעם א
 כל התורה כולה און זיין דבוק אין אים.
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(ליקוטי מוהר"ן, פארן עלות השחר איז א גרויסע זאך צו גיין אין מקוה; דער רבי זאגט 

הוּא שַׁעַר הָעֶלְיוֹן מֵחֲמִשִּׁים "הַמִּקְוֶה שֶׁל שָׁבוּעוֹת הִיא מִקְוֶה שֶׁל שַׁעַר נ', שֶׁ  חלק א', סימן נו):
שַׁעֲרֵי בִּינָה, שֶׁהוּא שֵׂכֶל וְדַעַת עֶלְיוֹן, חֶסֶד עֶלְיוֹן וְרַחֲמִים גְּדוֹלִים", ווען מען טובל'ט זיך 

אין מקוה יום טוב שבועות פארן עלות השחר איז מען זוכה ממשיך צו זיין גרויסע 
 וכה צו גאר גרויסע זאכן.ישועות; מען באקומט שכל און מען איז ז

דערפאר, נאכן ענדיגן דעם 'תיקון ליל שבועות' זאלסטו לויפן אין מקוה זיך טובל'ן 
בתמימות ובפשיטות; אפילו דו פארשטייסט נישט וואס עס מיינט 'שער החמישים' און 

דו ווייסט גארנישט וכו'. דער תיקון געשעהט פון זיך אליין, צי מען פארשטייט יא צי 
פארשטייט נישט, דו גיי אין מקוה 'על דעת כל הצדיקים, ועל דעת רבינו נחמן מען 

 מברסלב ותלמידיו הקדושים'.

דער עיקר זאלסטו טאנצן א גאנץ יום טוב; פריי דיר שלא עשני גוי. חכמינו זכרונם 
ווען דער אייבערשטער האט געגעבן די תורה, ער האט געזאגט  (מדרש פליאה)לברכה זאגן 

"אָנכִֹי ה' אֱהֶי", האט משה רבינו גלייך אויסגעשריגן: "שֶׁא עָשַׂנִי גּוֹי!"  (שמות כ, ב):
אלע פרעגן וואס איז דער קשר איינס מיטן צווייטן? זאגט מוהרא"ש זכרונו לברכה: 

"עס איז בכלל נישט קיין קשיא; ווען דער אייבערשטער האט אנגעהויבן זאגן די תורה 
עווארן אזוי פרייליך אז ער האט אנגעהויבן דאנקען "שֶׁא עָשַׂנִי גּוֹי!" איז משה רבינו ג

ברוך השם איך בין א איד, איך בין נישט קיין גוי"; אז מען פריידט זיך מיט דעם איז 
מען אייביג פרייליך, "א גוי בין איך נישט, וואס דו ווילסט נאר זאגן אויף מיר קענסטו 

 ".זאגן, אבער א גוי בין איך נישט

זע צו פרייליך מאכן דיין ווייב, און געדענק וואס מען לערנט אין היכל הקודש 
 קודש קדשים: "דער אייבערשטער איז אין שטוב".

איך שרייב דיר א בריוו פאר דיין ווייב, געב עס איר איבער נאך היינט פאר יום 
 טוב.

 א פרייליכן יום טוב.

... 

~~~~~~~~~~ 
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די חשוב'ע חלק וואס די פרויען האבן אין מתן תורה; די טעם פארוואס משה 

רבינו האט ערשט גערעדט צו די פרויען און נאכדעם צו די מענער; די גרויסע כח וואס 

די פרויען האבן צו מחזק זיין די מאן און די קינדער; שבועות איז א פאסיגע 

דעם "יום תהילים"; מתפלל זיין אז  געלעגנהייט זיך פארצונעמען צו זאגן יעדן טאג

 מען זאל האבן א פלאץ פאר די סקול.

עש"ק פרשת במדבר, ד' סיון, מ"ח לעומר, שנת תשע"ח לפרט  –בעזרת ה' יתברך 
 קטן

 לכבוד מרת ... תחי'

יעצט ווען מיר שטייען ערב יום טוב שבועות זמן מתן תורתינו ווען מיר גייען 

ר וויסן אז די פרויען נעמען א גרויסער חלק אין מתן מקבל זיין די תורה, דארפט אי
 תורה.

מיר געפינען אין די תורה אז ווען משה רבינו איז ארויף אויפן בארג סיני נעמען די 

תורה פאר די אידן, האט דער אייבערשטער אים געזאגט ער זאל קודם גיין צו די פרויען 
"כּהֹ תֹאמַר לְבֵית יַעֲקבֹ, וְתַגֵּיד  ת יט, ג):(שמואון נאכדעם צו די מענער, אזוי ווי עס שטייט 

לִבְנֵי יִשְׂרָאֵל", "בית יעקב" דאס זענען די פרויען "בני ישראל" דאס זענען די מענער; 
פארוואס האט דער אייבערשטער אים געזאגט ער זאל קודם רעדן צו די פרויען און 

ווען  (שיר השירים רבה א, ד):זאגן ערשט נאכדעם צו די מענער? ווייל חכמינו זכרונם לברכה 
דער אייבערשטער האט געגעבן די תורה פאר די אידן האט ער זיי געבעטן: "הָבִיאוּ לִי 

עֲרֵבִים טוֹבִים שֶׁתִּשְׁמְרוּהָ", ברענגט מיר א גאראנטי אז איר וועט היטן די תורה, האבן 
ער האט אויף אלעמען די אידן פרובירט צו ברענגען אסאך ערבים, אבער דער אייבערשט

געענטפערט: "עֲרֵבְ צָרִי עָרֵב", דער ערב אליינס דארף א גאראנטי, ביז די אידן האבן 
געזאגט: "בָּנֵינוּ עוֹרְבִים אוֹתָנוּ", אונזערע קינדער זענען אונזערע גאראנטיס אז מיר 

רֵבִים טוֹבִים, עַל יְדֵיהֶם אֶתְּנֶנָּהּ וועלן האלטן די תורה, "אָמַר הַקָּדוֹשׁ בָּרוּ הוּא הָא וַדַּאי עֲ 

מִפִּי עוֹלְלִים וְינְֹקִים יִסַּדְתָּ עזֹ", דאס זענען גוטע  (תהלים ח, ג):לָכֶם, הֲדָא הוּא דִכְתִיב 
גאראנטיס, בזכות די קינדער וועל איך ענק געבן די תורה; זעט מען פון דעם אז דער 

פאר א גאראנטי אז מיר וועלן האלטן די  אייבערשטער האט גענומען אונזערע קינדער
 תורה.

היות די אידישע פרויען זיי זענען די וואס זענען מחנך די קינדער אזוי ווי חכמינו 

"נָשִׁים בְּמַאי זָכְיָין?" די מענער באקומען שכר פארן  (ברכות יז.):זכרונם לברכה פרעגן 
יף וואס גייען זיי באקומען לערנען, אבער די פרויען לערנען דאך נישט קיין תורה, או

שכר? ענטפערט די גמרא: "בְּאַקְרוּיֵי בְּנַיְיהוּ לְבֵי כְּנִישְׁתָּא, וּבְאַתְנוּיֵי גַבְרַיְיהוּ בֵּי רַבָּנָן, 
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וְנָטְרָין לְגַבְרַיְיהוּ עַד דְּאָתוּ מִבֵּי רַבָּנָן", מיט דעם וואס זיי טראגן די קינדער אין חדר און 

ע מענער ווען זיי קומען אהיים פון לערנען די הייליגע מיט דעם וואס זיי ווארטן אפ זייער
תורה וכו'; דעריבער ווען עס איז געקומען צו געבן די תורה פאר די אידן האט דער 

אייבערשטער געהייסן פאר משה רבינו קודם צו רעדן צו די פרויען ווייל אין זייער זכות 
 האבן מיר באקומען די תורה.

יס דער יארצייט פון דוד המלך עליו השלום; יעצט יום טוב שבועות געפאלט או
איז א צייט וואס איר זאלט זיך פארנעמען צו זאגן יעדן טאג דעם יום תהילים און זיך 

אויסגיסן דאס הארץ פארן אייבערשטן. ווען מען זאגט תהילים קען מען פועל'ן גרויסע 
 ינדער און פאר אלע אידן.סיי פאר זיך אליינס, פאר אייער מאן, פאר אייערע ק -ישועות 

זעטס צו רעדן שיין צו אייער מאן, נאר איר וועט בענעפעטירן דערפון; דאס לעבן 

ווי אזוי מען פירט זיך צו יענעם  -איז ווי א שפיגעלע, דער וועלט איז אזוי ווי א שאטן 
 אזוי פירט מען זיך צוריק צו דיר.

עקטערס זענען נעכטן געווען זייטס מתפלל אז מיר זאלן האבן א סקול; די אינספ

אין ישיבה אויפן דאך און האבן באקוקט דעם עקסטענשאן וואס מיר האבן ארויס 
געבויעט פארן סקול, זיי האבן געזאגט אז מיר קענען דאס מער נישט נוצן. דארפן מיר 

יעצט האבן א נייע פלאץ פאר די מיידלעך; מיט תפילה וועלן מיר עס באקומען, בעטס 
 ערשטן אז איך זאל האבן כח ווייטער אנצוגיין מיט די מוסד.דעם אייב

 א פרייליכן יום טוב.

... 

~~~~~~~~~~ 
 א פרוי וואס שערט זיך די האר, וועט האבן אלע ישועות

ערב חג השבועות, ד' סיון, מ"ח לעומר, שנת  –עש"ק פ' במדבר  -בעזרת ה' יתברך 

 תשע"ח לפ"ק

 לכבוד ... תחי'

 ייער בריוו.איך האב ערהאלטן א

וואויל איז אייך אז איר גייט זיך אפשערן די האר נאך אייער חתונה, אזוי וועט איר 
זיין אפגעהיטן פון אלעם שלעכטס, איר וועט האבן וואוילע ערליכע קינדער און דער 

אייבערשטער וועט רוען ביי אייך אין שטוב; אזוי זאגט דער הייליגער תנא רבי שמעון 
"א שטוב וואו מען זעט ארויס די האר פון  (פרשת נשא, דף קכה):הר הקדוש בר יוחאי אין זו
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די פרוי, ברענגט דאס אן ארעמקייט אין שטוב, און דאס איז גורם אז די קינדער זאלן 

 נישט זיין ערליך", דער אייבערשטער זאל אונז אפהיטן.

ט געהערט דער הייליגער דברי חיים זכותו יגן עלינו האט גע'חלש'ט ווען ער הא
אז זיין טאכטער האט זיך נישט אפגעשארן איר האר נאך איר חתונה; וויפיל מען האט 

אים פראבירט צו דערוועקן האט ער זיך נישט דערוועקט, האט מען אים געזאגט אז זי 
גייט זיך אפשערן נאכדעם וואס זי פארט צו א צווייטע לאנד, ווייל דארט וואו זיי האבן 

נישט געטארט חתונה האבן, האבן זיי געטראכט אז מען וועט מאכן  געוואוינט האט מען

די חתונה שטילערהייט און די כלה וועט זיך נישט אפשערן איר האר ביז זי פארט אוועק 
צו א צווייטע לאנד, אבער דער צאנזער רב האט זיך פון דעם אויך נישט דערוועקט. 

הייליגער צאנז'ער רב זכותו יגן למעשה ווען די כלה האט געזען ווי איר טאטע דער 
עלינו דערוועקט זיך נישט איז זי אריין אין א צימער און זיך אליין אפגעשוירן איר האר, 

זי האט גענומען איר האר און דאס אריין געלייגט אין איר טאטעס הענט און געזאגט: 
עקט און "טאטע, איך האב מיך אפגעשוירן", הערנדיג דאס האט ער זיך גלייך אויפגעוו

צוריק געקומען צום באוואוסטזיין; ווייל די צדיקים האבן געזען וואסערע צרות דאס 
 ברענגט אויפן מענטש, איז פון גרויס שרעק האט ער גע'חלש'ט.

דערפאר אז איר שרייבט מיר אז איר גייט זיך אפשערן מאכט איר מיר גרויס נחת, 

זען ווי זיינע תלמידות פירן זיך הייליג און מוהרא"ש האט גרויס נחת אויבן אין הימל צו 
 און טייער.

זעט צו זאגן תהילים יעדן טאג; בעטס דעם אייבערשטער איר זאלט זוכה זיין צו 

 ערליכע קינדער און צו א שיינע לעבן.

... 

~~~~~~~~~~ 
 שטארק זיך, דו וועסט טרעפן דיין שידוך

ד' סיון, מ"ח לעומר, שנת ערב חג השבועות,  –עש"ק פ' במדבר  -בעזרת ה' יתברך 
 תשע"ח לפ"ק 

 לכבוד ... תחי'

 איך האב ערהאלטן אייער בריוו.

די גאנצע זאך פון שידוכים איז א פארבארגענע זאך, עס איז פארהוילן פון 

 אלעמען, דאס ליגט נאר אין דעם אייבערשטנ'ס הענט.
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בַּנְּבִיאִים וּבַכְּתוּבִים "מָצִינוּ בַּתּוֹרָה  (בראשית רבה סח, ג):חכמינו זכרונם לברכה זאגן 

שֶׁאֵין זִוּוּגוֹ שֶׁל אִישׁ אֶלָּא מִן הַקָדוֹשׁ בָּרוּך הוּא", מיר געפונען אין די תורה און נביאים 
(בראשית כד, און אין כתובים אז א שידוך האט נאר מיטן אייבערשטן, אין די תורה שטייט 

"וְאָבִיו  (שופטים יד, ד):", אין נביאים שטייט "וַיַּעַן לָבָן וּבְתוּאֵל, וַיּאֹמְרוּ, מֵה' יָצָא הַדָּבָר נ):
"בַּיִת וָהוֹן נַחֲלַת אָבוֹת,  (משלי יט, יד):וְאִמּוֹ א יָדְעוּ כִּי מֵה' הִיא", און אין כתובים שטייט 

 וּמֵה' אִשָּׁה מַשְׂכָּלֶת", זעען מיר איבעראל אז א שידוך האט נאר מיטן באשעפער.

זאלט טרעפן א גוטע שידוך; איר זאלט זוכה זיין בעטס דעם אייבערשטן אז איר 

אויפצושטעלן א הייליגע שטוב און א ערליכער שטוב. איר זאלט זוכה זיין צו קינדער 
 וואס וועלן נאר טון דעם אייבערשטנס ווילן.

(ספר המידות, דורך תפילה קען מען זוכה זיין צו אלעס גוטס; דער הייליגער רבי זאגט 

"עַל יְדֵי בַּקָּשַׁת רַחֲמִים, זוֹכֶה לַעֲשוֹת שִׁידוּכִים טוֹבִים וְהַגוּנִים", דורך  יא):אות רחמנות, סימן 
תפילה איז מען זוכה צו טון גוטע שידוכים; דאס איז די איינציגסטע עצה סיי פאר א 

בחור און סיי פאר א מיידל וואס ווארטן אויף זייער שידוך, מען זאל בעטן דעם 
יגער באשעפער, העלף מיר איך זאל טרעפן מיין ריכטיגער שידוך "היילאייבערשטן: 

 שנעל און גרינג".

יעצט יום טוב שבועות איז די יארצייט פון דוד המלך; זעט צו זאגן יעדן טאג דעם 
יום תהילים און בשעת איר זאגט די קאפיטלעך תהילים זאלט איר זיך אויסגיסן דאס 

יף אלעס גוטס וואס ער טוט מיר אייך, און אויך הארץ פארן אייבערשטן, אים דאנקען או
 בעטן אויף ווייטער אלעס וואס איר דארפט.

 א פרייליכן יום טוב.

... 

~~~~~~~~~~ 
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 ~~~ שאלות ותשובות ~~~
 וועט אונזער שלום בית אנהאלטן אויך אין די עלטערע יארן?

 שאלה:

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א,

מיט לעכטיגע קינדער, מיר האבן ב"ה א שיין לעבן, איך מוטשע זיך  איך האב ב"ה א געטרייער מאן

אבער מיט א דמיון וואס שטערט מיר שטארק. איך טראכט אלעמאל אז דאס וואס מיר האבן זיך ליב איז 

נאר יעצט ווען מיר זענען יונג, אפשר ווען מיר וועלן עלטער ווערן וועט ער מיר שוין נישט דארפן, און מיר 

 יך אנהויבן צו קריגן.וועלן ז

איך ווייס אז ס'איז סתם דמיונות און איך דארף נישט טראכטן וואס וועט זיין שפעטער, נאכאלץ 

 שטערט מיר דאס אבער. אפשר קענט איר מיר העלפן.

 יישר כח

 תשובה:

 יום א' פרשת במדבר, כ"ח אייר, מ"ג לעומר, שנת תשע"ח לפ"ק -בעזרת ה' יתברך 

 לכבוד מרת ... תחי'

 איך האב ערהאלטן אייער בריוו.

עס איז דא א מאמר החכם: "הֶעָבָר אַיִן, וְהֶעָתִיד עַדַיִן, וְהַהוֹוֶה כְּהֶרֶף עַיִן, דַאֲגָה 

מִנַּיִן", וואס איז געווען איז שוין געווען, וואס גייט זיין איז דאך נאך נישט דא און די 
גע, איז דאך נישט שייך צו דאגה'נען; ווען א מענטש הוה איז דאך נישט מער ווי איין ר

דאגה'ט העלפט דאס נישט דעם פראבלעם, עס מאכט נאר אז דער מענטש זאל ווערן 
 אפגעשוואכט.

"א תֵעִיל דַוְיָא בְּלִבְּ", זאלסט נישט ארום  (סנהדרין ק:):חכמינו זכרונם לברכה זאגן 

ן קָטַל דַוְיָא", ווייל דאגות האט שוין גע'הרג'עט גיין מיט קיין דאגות, "דְגַבְרֵי גִיבָּרִי
אסאך גיבורים; ווען א מענטש לעבט מיט אמונה, ער ווייסט קלאר אז דער אייבערשטער 

און אלעס איז נאר ער, יעדע זאך וואס פאסירט אויף דער וועלט איז מיט א  -איז אלעס 
 פונקטליכער חשבון, דעמאלט גייען אוועק אלע דאגות.

ר האט יעצט אין אייערע יונגע יארן א גוטע שלום בית וועט איר האבן אז אי

-שפעטער אויף דער עלטער נאך א בעסערע שלום בית; מען קען זען אן עלטערע פאר
פאלק ווי זיי פירן זיך מיט א דרך ארץ איינער מיטן צווייטן, מיט כבוד איינער צום 

רן האבן זיי געארבעט אויף זייער שלום אנדערן, דאס איז נאר ווייל אין זייערע יונגע יא

בית; מה שאין כן די אלע וואס קריגן זיך אויף דער עלטער השם ישמרינו, די אלע האבן 
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זיך שוין געקריגט אין אנהייב פון זייער לעבן. איין חילוק איז דא, ווען מען איז יונג קען 

 דע ריר וכו'.מען עס באהאלטן וכו', אבער אויף דער עלטער האלטן אלע מיט יע

אז איר האט יעצט א שיינע לעבן וואס זוכט איר זיך פרעמדע זארג? דער רבי האט 
די לבנה האט געזאגט פארן זון ווען די זון האט זיך  (ספורי מעשיות מעשה ג, מחיגר):דערציילט 

אפגערעדט אז זי שיינט אויפן בוים וכו': "אז דאס איז דיין זארג, דו זארגסט פרעמדע 
דאס זעלבע זאג איך אייך: "וואס דארפט איר זארגן פרעמדע זארג?" מען דארף  זארג!"

לעבן מיטן 'יעצט', מיטן 'הוה'; אז איר האט א שיינע לעבן מיט אייער מאן און קינדער 

דאנקט און לויבט דעם אייבערשטן אויף די חסדים וואס ער טוט מיט אייך און בעטס 
 אויף ווייטער.

יְדֵי אֱמוּנָה יָבאֹ לְבִטָּחוֹן -נה אינעם אייבערשטן, ווייל "עַלשטארקט אייך מיט אמו

", דורך אמונה קומט מען צו בטחון; און אז איר וועט האבן (ספר המידות, אות בטחון, סימן ד)
 (ספר המידות, אות בטחון, סימן ט):בטחון וועלן אלע דאגות אוועק פאלן, אזוי ווי דער רבי זאגט 

אָדָם נִיצוֹל מִדְּאָגָה", ווען א מענטש האט בטחון ווערט ער געראטעוועט  "עַל יְדֵי בִּטָּחוֹן
 פון דאגות.

 דער אייבערשטער זאל העלפן איר זאלט האבן הצלחה אין אלע ענינים.

... 

~~~~~~~~~~ 
 דארף מען זיין מקושר צו א סביבה, אדער קען מען אליין אויך מצליח זיין?

 שאלה:

 ,לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א

מיין שאלה איז אויב א מענטש דארף זיין מקושר צו א סביבה, קהלה, וכדומה, אדער קען א מענטש 

 לעבן פאר זיך אליין, און נישט האבן גארנישט מיט קיינעם.

אויב האב איך נישט א פלאץ וואו איך בין מקושר אהין, דארף איך זוכן אזא פלאץ? און פארקערט 

מקושר צו א פלאץ איז דאס א פראבלעם? מיינט דאס אז איך קען זיך נישט אויך, אויב בין איך צו שטארק 

 אליין אן עצה געבן, אדער בין איך גוט אויך אזוי?

פארשטייט זיך אז איך רעד נאר פון ערליכע און גוטע פלעצער, און איך האף אז איר וועט דאס מיר 

 קענען אויסקלארן.

 יישר כח.

 תשובה:

 יום א' פרשת במדבר, כ"ח אייר, מ"ג לעומר, שנת תשע"ח לפ"ק -ה' יתברך בעזרת 
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  לכבוד ... נרו יאיר

 איך האב ערהאלטן דיין בריוו.

 ווי גרויס א מענטש זאל נאר זיין קען ער האבן גרויס נוצן פון א גוטער חבר.

וְשָׁמַעְנוּ מִצַּדִּיק " (ליקוטי מוהר"ן, חלק ב', סימן מח):דער הייליגער רבי האט דערציילט 

אֲמִתִּי שֶׁאָמַר, שֶׁאִלּוּ הָיָה אוֹמֵר לוֹ אֶחָד, יִהְיֶה מִי שֶׁיִּהְיֶה, בְּעֵת שֶׁעָסַק בַּעֲבוֹדַת הַשֵּׁם 
 ְכִּי גַּם עָ  –בִּתְחִלָּתוֹ: אָחִי, חֲזַק וֶאֱחזֹ עַצְמ ,ַלָיו הָיִיתִי רָץ וּמִזְדָּרֵז מְאדֹ בַּעֲבוֹדָתוֹ יִתְבָּר

עָבַר כָּל הַנַּ"ל, וְא הָיָה שׁוֹמֵעַ שׁוּם הִתְחַזְּקוּת מִשּׁוּם אָדָם", איך האב געהערט פון אן 

אמת'ן צדיק, אז ער האט נישט געהאט קיין חבר וואס זאל אים מחזק זיין און זאגן: 
ט די ; אויב וואלט אים איינער געזאגבְּרִידֶער, שְׁטַארְק זִיך אוּן דֶערְהַאלְט זִיך""

, וואלט ער געקענט אסאך מער בְּרִידֶער, שְׁטַארְק זִיך אוּן דֶערְהַאלְט זִיך"ווערטער: "
אנקומען בעבודת השם, אבער קיינער האט אים דאס נישט געזאגט; עס איז באוואוסט 

אז דער רבי האט געמיינט מיט דעם זיך אליינס. זעט מען פון דעם אז אפילו דער 
 התחזקות.גרעסטער צדיק דארף אויך 

ר' נפתלי זכרונו  -אויך איז באוואוסט אז ר' נתן האט געהאט איין גוטער חבר 

לברכה; ער איז געווען איינער פון די צוויי עדות וואס דער רבי האט גענומען פאר די 
הבטחה פון תיקון הכללי, שפעטער איז געקומען ר' עוזר א תלמיד פון ר' נתן און ער 

יט א מחלוקה צווישן ר' נפתלי מיט ר' נתן, האט ר' נתן האט שיעור נישט אנגעדרי
געבעטן דעם אייבערשטן: "רבונו של עולם, איך האב נאר איין חבר ר' נפתלי, יעצט 

קומט דא עוזר און וויל אים אויך אוועק נעמען פון מיר וכו'"; זעט מען פון דעם אז 
אנצע וועלט דארפן אויך אפילו גרויסע צדיקים וואס זענען עוסק אין מחזק זיין די ג

 האבן התחזקות.

"טוֹבִים הַשְּׁנַיִם מִן הָאֶחָד, אֲשֶׁר יֵשׁ לָהֶם שָׂכָר טוֹב  (קהלת ד, ט):שלמה המלך זאגט 
בַּעֲמָלָם", צוויי מענטשן זענען בעסער ווי איינער אליין, פארוואס? "כִּי אִם יִפֹּלוּ, הָאֶחָד 

ד שֶׁיִּפּוֹל וְאֵין שֵׁנִי לַהֲקִימוֹ", אז מען גייט אליינס, מען לעבט יָקִים אֶת חֲבֵרוֹ, וְאִילוּ הָאֶחָ 

אליינס אן א גוטע חברותא, דעמאלט ווען מען גייט אריבער א שווערע צייט האט מען 
נישט מיט וועם זיך צו מחזק זיין, אבער אז מען האט גוטע חברים איז גרינגער פארן 

 ערע צייטן.מענטש זיך אויפצוהייבן פון זיינע שוו

ער היילט אונז און  דער הייליגער רבי, ער איז אונזער רבי ביז משיח וועט קומען;
ער מאכט פון אונז אנשים כשרים. דאך דארף א מענטש האבן א גוטע חברותא וואס 

 זאל אים מחזק זיין.
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מיר געפונען ביי אדם הראשון, אז ווען ער האט געזינדיגט מיטן עץ הדעת איז ער 

זייער אראפגעפאלן, און אנשטאט תשובה טון האט ער זיך אפגעשיידט פון זיין  ביי זיך
"כָּל אוֹתָן  (עירובין יח:):ווייב פאר הונדערט און דרייסיג יאר. חכמינו זכרונם לברכה זאגן 

הַשָּׁנִים שֶׁהָיָה אָדָם הָרִאשׁוֹן בְּנִדּוּי הוֹלִיד רוּחִין וְשֵׁידִין וְלִילִין", די אלע יארן וואס אדם 
געווען אפגעשיידט האט ער געזינדיגט רחמנא לצלן; ביז ער האט געפרעגט זיין זון  איז

"אָמַר לוֹ: מַה נַּעֲשָׂה בְּדִינֶ?" וואס איז געבליבן מיט דיין עבירה פון  (ויקרא רבה י, ה):קין 
נטפערט: איך הרג'נען הבל, "אָמַר לוֹ: 'עָשִׂיתִי תְּשׁוּבָה וְנִתְפַּשַׁרְתִּי'", האט אים קין געע

האב תשובה געטון, "כֵּיוָן שֶׁשָּׁמַע אָדָם הָרִאשׁוֹן כָּ הִתְחִיל טוֹפֵחַ עַל פָּנָיו, אָמַר לוֹ כָּל 

כָּ הִיא כֹּחָהּ שֶׁל תְּשׁוּבָה וְא הָיִיתִי יוֹדֵעַ!" ווען אדם הראשון האט געהערט פון זיין זון 
געהויבן צו פאטשן אין פנים און געשריגן: קין אז ער האט תשובה געטון האט ער זיך אנ

אזוי גרויס איז די כח פון תשובה און איך האב נישט געוואוסט דערפון ביז יעצט?! 
'מִזְמוֹר שִׁיר לְיוֹם הַשַּׁבָּת'", האט ער גלייך  (תהלים צב, א):"בְּאוֹתָהּ שָׁעָה אָמַר אָדָם הָרִאשׁוֹן 

קאפיטל "מִזְמוֹר שִׁיר לְיוֹם הַשַּׁבָּת, טוֹב לְהֹדוֹת אנגעהויבן זינגען צום אייבערשטן דעם 
 לַה'", עס איז גוט צו מודה זיין פארן אייבערשטן אויף וואס מען האט געטון נישט גוט.

 -זעט מען פון דעם אז אפילו אדם הראשון וואס ער האט געהאט אזא גרויסע רבי  

ער חבר וואס זאל אים שטארקן דעם אייבערשטן אליין, האט אויך געדארפט האבן א גוט
און מחזק זיין ער זאל נישט אראפפאלן, און וויבאלד ער האט דאס נישט געהאט איז ער 

נעבעך הונדערט און דרייסיג יאר געווען פארווארפן פונעם אייבערשטן, איז דאך זיכער 
אז מיר קליינע מענטשלעך דארפן האבן א גוטע חברותא וואס לאזט נישט פאלן; דאס 

 יז די מעלה פון האבן א גוטער חבר וואס איז מחזק.א

פון דער אנדערע זייט דארף מען זייער אכטונג געבן זיך נישט צו לאזן נארן; דער 
"הַיֵּצֶר הָרָע דּוֹמֶה כְּמוֹ מִי שֶׁהוֹלֵ וְרָץ בֵּין בְּנֵי־אָדָם, וְיָדוֹ סְגוּרָה  (שיחות הר"ן, סימן ו):רבי זאגט 

דֵעַ מַה בְּתוֹכָהּ", דער יצר הרע איז צוגעגליכן צו א מענטש וואס לויפט וְאֵין אָדָם יוֹ

צווישן מענטשן מיט א פארמאכט האנט, ער פאפט אויס אלעמען און פרעגט זיי "וואס 
האב איך אין  מיין האנט?" און פאר יעדעם דאכט זיך אז ער האט אין זיין האנט דאס 

נאך ווייל מען מיינט אז מען וועט באקומען די  וואס ער וויל, דעריבער לויפן אים אלע
זאך וואס מען וויל, "וְאַחַר־כָּ הוּא פּוֹתֵחַ אֶת יָדוֹ וְאֵין בָּה כְּלוּם", ביים ענדע עפענט ער 

איז  –זאגט דער רבי  –זיין האנט און מען זעט אז עס איז גארנישט דא דארט, אזוי אויך 
הַיֵּצֶר הָרָע, שֶׁהוּא מְרַמֶּה כָּל הָעוֹלָם, וְהַכֹּל רָצִים אַחֲרָיו  מיטן יצר הרע, "כְּמוֹ כֵן מַמָּשׁ

וּמְרַמֶּה לְכָל אֶחָד וְאֶחָד", ער רעדט איין א מענטש אז ער זאל אים נאכלויפן ווייל אזוי 
וועט ער באקומען אלע זיינע תאוות, אבער ביים סוף ווען דער מענטש גייט אוועק פון 
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ער זיין האנט און מען דערזעט זיך אינגאנצן אפגעפאטשט, מען איז דער וועלט, עפענט 

 אים נאכגעלאפן א גאנץ לעבן אומזיסט.

מוהרא"ש זאגט אז דער שיחה פון רבי'ן גייט ארויף בכלליות אויף אלע תאוות, 
און בפרטיות גייט דאס ארויף אויף דעם וואס א מענטש לויפט נאך א מנהיג, א רבי 

פט ארום מיט א פארמאכטע האנט און אלע חסידים לויפן אים נאך, וכו'; דער רבי לוי
אלע מיינען אז ער האט עפעס פאר אים, ביז עס קומט דעם לעצטן טאג פון לעבן עפענט 
דער מנהיג זיינע הענט און מען זעט ליידיגע הענט השם ירחם; דערפאר ווען מען גייט 

ארף מען אלץ קוקן צי מען באקומט צו א חבורה, צו א מנהיג, צו א גוטע איד וכו', ד
עפעס אין די האנט, אויב גייט מען אוועק פון דארט מיט ליידיגע הענט איז א סימן אז 

מען נארט זיך. אפילו דער גוטער איד איז צדיק, א באהאלטענע צדיק, א ל"ו צדיק, א 
סדרה זיין צדיק וואס פליט אין הימל וכו', אויב קען ער מיר נישט מזכה זיין מיט מעביר 

יעדע וואך, מיט לערנען יעדן טאג א בלאט גמרא וכו', איז אלעס בלאף; אויב איך הייב 
נישט אן רעדן מיטן אייבערשטן, איך באקום נישט פון דעם פלאץ שכל ווי אזוי זיך צו 

פירן אין שטוב מיט די ווייב און קינדער, אדער מכבד זיין מיינע עלטערן וכו' איז אלעס 
 .נארישקייטן

ליידער פארנארט מען היינט מענטשן, בפרט מיט לשונות פון קבלה וואס מיט דעם 

איז זייער גרינג צו פארפירן מענטשן; מען לויפט נעבעך נאך א מענטש וואס איז בלינד, 
"א טייל  (ספורי מעשיות מעשה יב, מבעל תפילה):קרום און שטום, אזוי ווי דער רבי דערציילט 

עיקר תכלית איז כבוד וכו' האבן זיי געזוכט א מענטש וואס לויפט האבן געזאגט אז דער 
זייער נאך זיין כבוד, ביז זיי האבן געזען ווי מען טראגט אן אלטן בעטלער א ציגיינער, 

און עס זענען אים נאכגעגאנגען פינעף הונדערט ציגיינערס, און דער בעטלער איז 
עך, מען נעמט א רבי א מנהיג וואס איז געווען בלינד, קרום און שטום", עיין שם; נעב

ער  -בלינד, ער ווייסט נישט וואס גייט אריבער אויף זיינע מענטשן, און ער איז שטום 

 רעדט פון אלעס נאר נישט פונעם אייבערשטן.

שנת תקע"א, האט דער רבי געזאגט די  -דעם לעצטן ראש השנה פון רבינ'ס לעבן 
; ביי אנשי שלומינו איז דאס די צוואה פון חלק ב', סימן ח) (ליקוטי מוהר"ן,תורה תקעו תוכחה 

רבי'ן, זאגט דארט דער רבי: "עַל כֵּן כָּל הַמִּתְקָרְבִים לְמַנְהִיג אֲמִתִּי, זוֹכִין לֶאֱמוּנָה יְשָׁרָה 
דִּקְדֻשָּׁה", די אלע וואס זענען זוכה צו מקורב ווערן צו אן אמת'ן מנהיג זענען זוכה צו 

ה, "אֲבָל בֶּאֱמֶת צְרִיכִין לְחַפֵּשׂ וּלְבַקֵּשׁ מְאֹד מְאֹד אַחַר מַנְהִיג אֲמִתִּי כָּזֶה", האבן אמונ
אבער מען דארף זוכן זייער שטארק אז מען זאל טרעפן א אמת'ן מנהיג, "וְצָרִיך לְבַקֵּשׁ 

ן דארף אסאך בעטן דעם מְאֹד מֵהַשֵּׁם יִתְבָּרַך, שֶׁיִּזְכֶּה לְהִתְקָרֵב לְמַנְהִיג אֲמִתִּי", מע
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אייבערשטן מען זאל זוכה זיין צו טרעפן אן אמת'ן מנהיג, "כְּדֵי שֶׁיִּזְכֶּה לֶאֱמוּנָה אֲמִתִּית 

בִּשְׁלֵמוּת", כדי מען זאל זוכה זיין צו לעבן מיט אמונה, "כִּי כְּשֶׁמִּתְקָרְבִין, חַס וְשָׁלוֹם, 
ערט מקורב צו א פאלשער מנהיג, "עַל יְדֵי זֶה בָּאִין, לְמַנְהִיג שֶׁל שֶׁקֶר", ווייל ווען מען וו

חַס וְשָׁלוֹם, לֶאֱמוּנוֹת כָּזְבִּיּוֹת", פארלירט מען די אמונה, און מען הייבט אן גלייבן אין 
 פאלשע זאכן רחמנא לצלן.

דער אייבערשטער זאל אונז אלע העלפן מיר זאלן זוכה זיין צו לעבן מיט א ריינע 
 אמונה.

... 

~~~~~~~~~~ 
 קען מען טאקע אלעס טרעפן אין ספר הקדוש "אשר בנחל"?

 שאלה:

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א,

אין מירון האב איך געטראפן א מפיץ וואס האט מיר פארקויפט אן "אשר בנחל", ער האט מיר געזאגט 

ר "אשר בנחל" אז מוהרא"ש האט געזאגט אז ווען א איד האט סיי וועלכע שאלה זאל ער עפענען דעם ספ

און ער וועט דארט טרעפן אן ענטפער. האב איך געוואלט פרעגן פונעם ראש ישיבה שליט"א אויב דאס איז 

 טאקע אמת, אויב איר ווייסט אויך פון דעם.

 יישר כח, מרדכי

 תשובה:

 יום א' פרשת במדבר, כ"ח אייר, מ"ג לעומר, שנת תשע"ח לפ"ק -בעזרת ה' יתברך 

  אירלכבוד מרדכי נרו י

 איך האב ערהאלטן דיין בריוו.

מוהרא"ש האט דערציילט אז מען האט אמאל אויסגעלויבט פאר ר' נתן דעם ספר 

'שני לוחות הברית' פונעם של"ה הקדוש זכותו יגן עלינו, אז דאס איז ממש א כל בו, 
ווייל עס פארמאגט אין זיך אלעס; דרוש, חסידות וכו', האט זיך ר' נתן אויסגעדרוקט 

יף זיינע ספרים 'ליקוטי הלכות': "מיינע ספרים איז דעם אייבערשטנס גן עדן", ווייל או

ווען מען לערנט ליקוטי הלכות ווערט מען אזוי מחוזק אז מען שפירט זיך ווי אין גן 
עדן, און מוהרא"ש האט אויסגעפירט: "דער ספר אשר בנחל איז דער אייבערשטער 

פן נאך א ספר וואס זאל זיין אזא שטיק געטליכקייט אליינס", ווייל מען קען נישט טרע
ווי דער ספר; וואו מען עפענט נאר אויף דעם ספר, יעדע איינציגע בריוו זעט מען די 

 לויטערע אמונה און מען הייבט אן בענקען צום אייבערשטן.
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מוהרא"ש האט געזאגט: "ווען איך בין געווען יונג האב איך געזען ווי אינגעלייט 

און נישטערן אין ספרים צו טרעפן עפעס התחזקות; מען מישט אהער און מען זוכן 
מישט אהין, מען זוכט וואו קען מען טרעפן אביסל מַיִם קָרִים עַל נֶפֶשׁ עֲיֵפָה, מען זוכט 

א ווארט אדער א רמז אז מען קען נאך תשובה טון, האב איך מחליט געווען אז איך וועל 
וואס מען וועט נישט דארפן מישן אהער און אהין, מען ארויס געבן אזעלכע ספרים 

וועט נישט דארפן זוכן התחזקות, נאר וואו מען וועט נאר עפענען דעם ספר וועט מען 
 גלייך טרעפן וואס מען דארף צו קענען ווערן אן ערליכער איד".

געלויבט דעם אייבערשטן אז איך האב זוכה געווען צו מקורב ווערן צום הייליגן 
בי'ן דורך דעם ספר "אשר בנחל, חלק כז"; איך האב נישט געוואוסט ווער עס האט ר

געשריבן דעם ספר (מוהרא"ש האט נישט געשריבן זיין נאמען אין זיינע ספרים); איך 
פלעג דאס נעמען אין די הענט אין נישט קענען אראפלייגן, איך האב דאס אנגעהויבן 

יר אויפגעפלאקערט מיין הארץ צום אייבערשטן און גענדיגט טאג נאך טאג, דאס האט מ
און מיר מורא'דיג מחי' געווען און מחזק געווען. עס איז שוין אריבער פערצן זינט דאן 

 און איך קען נישט פארגעסן דעם פארגענוגן וואס איך האב דעמאלט געשפירט.

ש האט געזאגט אז בנוגע וואס דו פרעגסט אויב מען האט א שאלה וכו'; מוהרא"
יעדער וואס האט א שאלה זאל עפענען אן "אשר בנחל", וועט ער טרעפן א תשובה; 

דאס איז בדוק ומנוסה. אדרבה, פראביר דאס אליינס אויס, וועסטו זען אז דו וועסט 
 טרעפן אן ענטפער אויף וואס דו ביסט מסופק.

רוקן דעם ספר אשר אויך האט מוהרא"ש מבטיח געווען אז ווער עס וועט העלפן ד

בנחל וועט זען וואונדערליכע ישועות און אפענע ניסים וואס דער אייבערשטער וועט 
 טון מיט אים.

דער אייבערשטער זאל העלפן מיר זאלן האבן א חלק אין דרוקן די הייליגע ספרים 
 וואס זענען מחזק אלפים ורבבות אידן, און ברענגט זיי צוריק לאביהם שבשמים.

... 

~~~~~~~~~~ 
 זונטע קינדער, וואס טו איך?נישט בעטן דעם אייבערשטן אויף גע רעמ  איך קען

 שאלה:

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א,
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איך האב געהערט ווי איר דערציילט ביי א שיעור וועגן א פרוי וואס די דאקטורים האבן איר געזאגט 

געבעטן דעם אייבערשטן און דער אייבערשטער  אז זי גייט האבן א נישט געזונט קינד ל"ע, און זי האט אסאך

 האט איר געהאלפן אז דאס קינד איז געווען געזונט און שטארק ברוך ה'.

מיט דריי יאר צוריק האבן די דאקטורים אויך מיר געזאגט אז איך גיי האבן א נישט געזונט קינד, פאר 

ס קינד זאל זיין געזונט, איך האב געקענט פינף חדשים האב איך געוויינט און געבעטן דעם אייבערשטן אז דא

גאנץ תהלים פון אויסווייניג, אבער למעשה איז געבוירן געווארן א נישט געזונט קינד, וואס איז אוועק נאך 

דריי חדשים. זייט דעמאלט קען איך ממש נישט עפענען א סידור, איך פרוביר צו בעטן דעם אייבערשטן מיט 

 ך קען אבער נישט דאווענען אין א סידור.מיינע אייגענע ווערטער, אי

יעצט ווארט איך נאכאמאל א קינד ברוך ה', מיין מאן בעט מיר אז איך זאל דאווענען און מתפלל זיין, 

איך שפיר אבער אז איך בין פארמאכט און איך קען ממש נישט בעטן. אמאל אמאל זאג איך א תחינה ביי 

יינע אייגענע ווערטער, איך שפיר אבער אז איך בין ממש פארשטאפט ליכט צינדען וכדומה, צומאל אויך מיט מ

 און איך קען נישט עפענען מיין מויל געהעריג צו בעטן דעם אייבערשטן. וואס טו איך?

 תשובה:

יום ב' פרשת במדבר, כ"ט אייר, מ"ד לעומר, שנת תשע"ח  -בעזרת ה' יתברך 

 לפ"ק

 לכבוד מרת ... תחי'

 ר בריוו.איך האב ערהאלטן אייע

 דער אייבערשטער זאל אייך טרייסטן איר זאלט נישט וויסן מער פון קיין צער.

איך בעט אייך זייער איר זאלט זיך שטארקן מיט אמונה פשוטה; נעמט אריין אין 
זיך אז אלעס איז דער אייבערשטער, און וואס דער אייבערשטער טוט איז גוט. יעצט אז 

דעם אייבערשטן אז איר זאלט זוכה זיין צו א געזונט איר ווארט וכו' זאלט איר בעטן 
 קינד.

מען טאר נישט האבן קיין קשיות אויפן אייבערשטן; מיינט נישט אז אייערע 

תפילות זענען נישט אנגענומען געווארן, עס איז נישט דא אזא זאך, קיין איין תפילה 
ברענגט ישועות  ווערט נישט פארלוירן, דער אייבערשטער נעמט די אלע תפילות און

 פארן מענטש אויף אן אנדערע אויפן ווי אזוי דער מענטש האט זיך פארגעשטעלט.

עס איז זייער שווער צו טרייסטן א מאמע ווען זי האט פארלוירן איר קינד, עס איז 

"הֲתִשְׁכַּח אִשָּׁה  (ישעיהו מט, טו):נישט דא אויף דעם קיין טרייסט ווערטער; דער נביא זאגט 
הּ מֵרַחֵם בֶּן בִּטְנָהּ?" קען דען א מאמע פארגעסן פון איר קינד? אבער איין זאך דארפן עוּלָ 

מיר וויסן: "אלעס וואס דער אייבערשטער טוט איז גוט"; מיר דארפן איין זאך שטענדיג 
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חזר'ן: "מיר ווייסן גארנישט"; דער אייבערשטער פירט דער וועלט, און "אֵל אֱמוּנָה 

 ", אויסער דעם ווייסן מיר גארנישט.(דברים לב, ד)דִּיק וְיָשָׁר הוּא וְאֵין עָוֶל, צַ 

, ווען זיין זון איז קראנק געווארן האט ער ב, יב)-(שמואלמען זעט ביי דוד המלך 
געפאסט און זיך נישט געלייגט אין בעט שלאפן. ער איז געשלאפן אויף דער ערד, און 

ט ער זיך נישט געלאזט; ער האט נישט וויפיל מען האט אים געוואלט טרייסטן הא
געוואלט מיט עסן מיט זיינע באדינער, ער האט געהאלטן אין איין דאווענען צום 

 אייבערשטן אויף זיין קינד, און למעשה איז זיין קינד נעבעך געשטארבן.

ווען דער קינד איז געשטארבן האבן די באדינער מורא געהאט דאס צו דערציילן 

דאך ווען דאס קינד האט געלעבט, ער איז נישט -י האבן געטראכט: 'מהפארן קעניג, זי
געזונט געווען האט דוד המלך זיך נישט געלאזט טרייסטן, וואס וועט שוין זיין יעצט 

ווען ער וועט הערן אז דאס קינד איז געשטארבן?!' ווען דוד המלך האט געזען ווי זיי 
ינד לעבט נאך, האבן זיי אים געזאגט אז שושקען זיך, האט ער זיי געפרעגט צי דער ק

דער קינד איז געשטארבן, האט זיך דוד המלך גלייך אויסגעטון זיין זאק און ער האט 
זיך געזעצט אויף זיין שטיל און געבעטן מען זאל אים ברענגען עסן; זיינע קנעכט האבן 

שֶׁר עָשִׂיתָה?" וואס דאס נישט פארשטאנען, זיי האבן אים געפרעגט: "מָה הַדָּבָר הַזֶּה אֲ 
גייט דא פאר, "בַּעֲבוּר הַיֶּלֶד חַי, צַמְתָּ וַתֵּבְךְּ, וְכַאֲשֶׁר מֵת הַיֶּלֶד, קַמְתָּ וַתֹּאכַל לָחֶם?" ווען 

דיין קינד איז געווען נישט געזונט און ער האט נאך געלעבט האסטו געפאסט און 
אויף פון דער ערד און דו עסט א  געוויינט, און יעצט ווען ער איז געשטארבן שטייסטו

סעודה?! האט זיי דוד המלך געענטפערט: "וַיּאֹמֶר: בְּעוֹד הַיֶּלֶד חַי, צַמְתִּי וָאֶבְכֶּה, כִּי 
אָמַרְתִּי מִי יוֹדֵעַ וְחַנַּנִי ה' וְחַי הַיָּלֶד, וְעַתָּה מֵת, לָמָּה זֶּה אֲנִי צָם הַאוּכַל לַהֲשִׁיבוֹ, עוֹד,  אֲנִי 

ֵא יָשׁוּב אֵלָי", ווען מיין קינד האט נאך געלעבט, האב איך געטראכט הֹל אֵלָיו, וְהוּא 
אז איך וועל בעטן דעם אייבערשטן, אפשר וועט דער אייבערשטער מיר העלפן, אבער 
יעצט אז ער איז געשטארבן, ווייס איך אז עס איז א גזירה פונעם אייבערשטן, און איך 

 יק ברענגען צו מיר.קען אים שוין נישט צור

שטארקט אייך און דער אייבערשטער זאל אייך העלפן איר זאלט האבן הצלחה 
 אין אלע ענינים.

... 

~~~~~~~~~~ 
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 דער רבי איז מחזק יעדן איינעם. זיך דערהאלטן ווען דער מאן איז אוועקגעפאלן

 שאלה:

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א,

כח פאר אלע שיעורים וואס האלטן אונז ממש ביים לעבן, ובפרט  איך מוז נאכאמאל זאגן א גרויסן יישר

 אויף דעם וואס דער ראש ישיבה שליט"א זאגט אז מ'קען תשובה טון אויף פגם הברית.

איך האב אייך געשיקט דעם בריוו איבער מיין חבר וואס זיין טאטע איז אוועקגעפאלן פון אידישקייט, 

ער ענטפער וואס איז געווען ממש כמים קרים על נפש עיפה, סיי פאר א גרויסן יישר כח פאר אייער הערליכ

מיר און סיי פאר מיין חבר, איך האב אים איבערגעגעבן דעם בריוו (ער האט נישט קיין צוטריט צו אינטערנעט, 

 און איך שיק דעם בריוו אויך נאר מיט רשות פון מיין טאטע אין זיין אפיס), און ער האט ממש געהאט טרערן

אין די אויגן ווען ער האט זיך באדאנקט פאר די הארציגע תפלה, און פאר די עצה אז מ'קען מאכן פון דעם 

 אליין א תפלה, אז מ'קען נישט רעדן צום אייבערשטן.

ער האט געוויזן דעם בריוו אויך פאר זיין מאמע, זי האט זיך אויך זייער מחזק געווען, און זי האט געבעטן 

 שיבה שליט"א קען שרייבן א תפלה אויך פאר איר.אויב דער ראש י

 יישר כח, מאיר

 תשובה:

יום ב' פרשת במדבר, כ"ט אייר, מ"ד לעומר, שנת תשע"ח  -בעזרת ה' יתברך 

 לפ"ק

 לכבוד הבחור ... נרו יאיר

דער אייבערשטער האט רחמנות געהאט אויף אונזער דור און אראפ געשיקט דעם 
ער וועלט, וואס ער הייבט אויף אלע נשמות וואס זענען הייליגן רבינ'ס נשמה אויף ד

הוצאת זרע לבטלה, און דורך זיינע עצות  -אראפ געפאלן אין די עבירה פון פגם הברית 
 ברענגט ער זיי אלע צוריק צום אייבערשטן.

אויף דעם וואס דער זוהר הקדוש  (שיחות הר"ן, סימן עא):דער הייליגער רבי האט געזאגט 

אז אויב מען זינדיגט אין פגם הברית העלפט נישט קיין תשובה;  ב קפח.; ויחי ריט.)(וישזאגט 
נאר איך, און  -האט דער רבי געזאגט: "קיינער פארשטייט נישט פשט אין דעם זוהר 

איך זאג אז עס העלפט יא תשובה, אפילו איינער וואס האט אסאך געזינדיגט מיט די 
 עבירה".

ז געגעבן א מתנה וואס רופט זיך 'התבודדות'; א דער הייליגער רבי האט אונ
מענטש זאל זיך אויסרעדן זיין הארץ צום אייבערשטן אויף זיין אייגענע שפראך, אויף 

זיין מאמע לשון. מען זאל גיין אויף א פלאץ וואו קיינער געפונט זיך נישט דארט און 
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שטן וואו דער יצר זיך אויסשמועסן דאס הארץ; א מענטש זאל דערציילן פארן אייבער

הרע ווארפט אים אלץ אראפ, און אז וויפיל מאל ער מאכט שוין אפ אז ער גייט זיין גוט, 
פאלט ער נאכאמאל צוריק אריין אין די עבירה. ווען א מענטש פירט זיך אזוי, נעמט 

 דאס אראפ פון אים אלע עונשים און דינים.

גן רבינ'ס עצות; דו שרייבסט אז וואויל איז דיר אז דו ביסט זיך מחזק מיטן היילי
דער רבי האלט דיר ממש ביים לעבן. דער אמת איז אז דער רבי האלט אונז אלע ביים 
לעבן; דער רבי געבט אונז אלע לעבן, ער פרישט אונז אויף מיר זאלן נישט אויפגעבן, 

ין די נאר מיר זאלן אנהייבן פון דאסניי צו דינען דעם אייבערשטן, מיר זאלן נישט נאכגי
אלע שלעכטע מחשבות וואס דער יצר הרע ברענגט אין אונז אריין, כאילו מיר זענען 

(ליקוטי מוהר"ן חלק ב', פארפאלן. דער רבי שלאגט זיך מיטן יצר הרע, דער רבי שרייט אויס 

"אֵין שׁוּם יֵאוּשׁ בָּעוֹלָם כְּלָל!" "קיינער איז נישט פארפאלן", "קיינער איז נישט  סימן עח):

 ן"; עס איז דא פאר יעדן איינעם א וועג צוריק צו קומען צום אייבערשטן.פארלויר

בנוגע דיין חבר וכו'; דו קענסט זיך נישט פארשטעלן וואספארא גרויסע מצוה דו 
האסט מיט דעם וואס דו ביסט מחזק דיין חבר ... נרו יאיר. קיינער קען נישט משיג זיין 

ד גייט אריבער ווען עלטערן קריגן זיך, בפרט די שרעקליכע צער און יסורים וואס א קינ
אין פאל וואס דער טאטע האט זיך נעבעך געטראפן חברים וואס שלעפן אים אוועק 

פונעם אייבערשטן, ער איז צעריסן און צעפליקט אינערליך השם ירחם, וואס די קינדער 
רעדסט מיט  ליידן נעבעך צוזאם פון דעם. דעריבער האסטו זייער א גרויסע מצוה אז דו

 אים און איר זענט זיך אינאיינעם מחזק מיט די חיזוק פון הייליגן רבי'ן.

 דער אייבערשטער זאל דיר העלפן זאלסט מצליח זיין אין אלע דיינע וועגן.

דו האסט מיר געבעטן איך זאל שרייבן א בריוו פאר זיין מאמע, האב איך דא 
 בייגעלייגט א בריוו.

 לכבוד מרת ... תחי'

ויל איז אייך אז איר ציט אויף אייערע קינדער צו גיין אין די וועגן פון די תורה ווא
 און איר לייגט אריין אין זיי צו האבן אמונה אינעם אייבערשטן.

"נָשִׁים בְּמַאי זָכְיָין?" אויף וואס באקומען די  (ברכות יז.):חכמינו זכרונם לברכה זאגן 

בֵי כְּנִישְׁתָּא וְכוּ'", מיט דעם וואס זיי שיקן די קינדער פרויען שכר? "בְּאַקְרוּיֵי בְּנַיְיהוּ לְ 
אין תלמוד תורה און ווארטן זיי אפ ווען זיי קומען אהיים; זעט מען פון דעם דאס 

גרויסקייט פון א מאמע וואס העלפט אירע קינדער גיין אין חדר און אין ישיבה, 
 דורכדעם וועט זי זוכה זיין צו עולם הבא.
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ויי צו הערן אז איר גייט אריבער שווערע צייטן מיט אייער מאן וכו' עס טוט זייער ו

וואס ער האט קשיות אויף די אמונה רחמנא לצלן; די גאנצע ארבעט פון חינוך הבנים 
והבנות פאלט אויף אייך, איר דארפט זיין סיי די טאטע און סיי די מאמע. אבער וויסן 

"מְלַמֵּד שֶׁנָתַן הַקָּדוֹשׁ בָּרוּך הוּא בִּינָה  מה:):(נדה זאלט איר, חכמינו זכרונם לברכה זאגן 
יְתֵירָה בָּאִשָּׁה יוֹתֵר מִבָּאִישׁ", דער אייבערשטער האט געגעבן פאר א פרוי מער חכמה 

 ווי פארן מאן; א פרוי האט זייער שטארקע כוחות צו פירן א שטוב.

אֶחָד שֶׁהָיָה נָשׂוּי  "מַעֲשֶׂה בְּחָסִיד (בראשית רבה יז, ז):חכמינו זכרונם לברכה פארציילן 

לַחֲסִידָה אַחַת וְא הֶעֱמִידוּ בָנִים זֶה מִזֶּה, אָמְרוּ אֵין אָנוּ מוֹעִילִים לְהַקָּדוֹשׁ בָּרוּ הוּא 
כְּלוּם, עָמְדוּ וְגֵרְשׁוּ זֶה אֶת זֶה", עס איז געווען א מעשה מיט אן ערליכער איד וואס האט 

נאכדעם וואס עס זענען אריבער לאנגע יארן וואס חתונה געהאט צו אן ערליכע פרוי, 
זיי האבן נישט געהאט קיין קינדער, האבן זיי זיך גע'גט, "הָלַ זֶה וְנָשָׂא רְשָׁעָה אַחַת 

וְעָשְׂתָה אוֹתוֹ רָשָׁע", דער ערליכער איד האט חתונה געהאט מיט א שלעכטע פרוי און זי 
את לְרָשָׁע אֶחָד וְעָשְׂתָה אוֹתוֹ צַדִּיק",  האט אים געמאכט פאר א רשע, "הָלְכָה זאֹת וְנִשַֹּׂ

און די ערליכע פרוי האט חתונה געהאט מיט א רשע, און זי האט אים געמאכט פאר א 
גרויסער צדיק, פירט אויס דער מדרש: "הֱוֵי שֶׁהַכֹּל מִן הָאִשָּׁה", זעט מען פון דעם אז 

 אלעס איז געוואנדן אינעם פרוי.

ט זיין שטארק אין די אמונה, און פון דער אנדערע זייט וועט איר אז איר ווע
וועט איר אים צוריק ברענגען צו די  -אנהייבן געבן פאר אייער מאן אסאך ווארימקייט 

אמונה און ער וועט ווערן אן ערליכער איד; די אלע וואס גייען אוועק פונעם אידישן 

די זענען בדרך כלל נישט קיין  )Atheist(וועג, זיי פאררופן זיך "נישט גלויביג" 

אפיקורסים, די זענען זייער צובראכענע נשמות וואס עס פעלט זיי "תשומת לב", זיי 
האבן נישט באקומען קיין ליבשאפט וכו', אבער אז מען געבט זיי אביסעלע ווארימקייט 

ך סבלנות, און ליבשאפט ווערן זיי אלע ערליכע אידן. דעריבער אז איר וועט האבן אסא
איר וועט נישט צעברעכן אייער שטוב, איר וועט זיין שטארק מיט אייער אמונה אינעם 

אייבערשטן, און איר וועט זיך פירן מיט אייער מאן מיט שיינעם, דורכדעם וועט איר 
 אים צוריק ברענגען צו די אמונה.

דעם אין יעדע צרה שיקט דער אייבערשטער א ליכטיגקייט; דאנקט און לויבט 

אייבערשטן אז איר האט וואוילע קינדער, בפרט אייער בחור וואס לערנט פלייסיג און 
פירט זיך מיט יראת שמים און ער איז זיך מחזק מיטן הייליגן רבינ'ס ווערטער; דאס איז 

דאך מער פון אלסדינג. וואס נאך דארף א אידישע מאמע ווען זי זעט ווי אירע קינדער 
, דאס איז דאך די שטרעבן פון יעדע מאמע, און פארקערט, אז לערנען און דאווענען
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מען האט נישט קיין נחת פון די קינדער האט מען דאך גארנישט השם ירחם, דערפאר 

דארפט איר דאנקען און לויבן דעם אייבערשטן אויף די גרויסע חסד אז איר האט קינדער 
 ערליכע אידן.

אויסגעלויבט די תפילות פון פרויען;  אודאי ווייסט איר אז דער רבי האט זייער

ווען מען האט פארציילט פארן רבי'ן אז דער בעל שם טוב זכותו יגן עלינו האט געזאגט: 
"ווען משיח וועט קומען וועט מען בטל מאכן די ווייבער שול", האט דער רבי געזאגט: 

געזאגט, "עס איז נישט אמת, און עס קען נישט זיין אז דער בעל שם טוב האט דאס 

פארקערט; משיח וועט קומען בזכות די תפילות פון אידישע פרויען וואס זיי דאווענען 
 און בעטן אז משיח זאל קומען".

דערפאר זאלט איר בעטן דעם אייבערשטן יעדן טאג אויף אייער שפראך, אז איר 

מאן זאל  זאלט זוכה זיין צו מחנך זיין אייערע קינדער אויפן אידישן וועג, און אז אייער
זיך אפלאזן פון זיינע געפאלענע חברים, וועט איר זען די ניסים וואס דער אייבערשטער 

 וועט טון מיט אייך.

איך שרייב אייך דא א קליינע תפילה וואס איר זאלט זאגן יעדן טאג און אזוי אויך 
ליכט, וואס דעמאלט איז אן עת רצון זאלט איר דאס זאגן בשעת איר צינדט אן די שבת 

 אנצונעמען אלע תפילות:

"רבונו של עולם, איך דאנק דיר און איך לויב דיר אויף אלע חסדים וואס דו טוסט 

מיט מיר, בפרט אויף די גרויסע חסד אז דו האסט מיר געגעבן אזעלכע טייערע קינדער 

קען איך דיר נישט אנהייבן  וואס לערנען און דאווענען; וויפיל איך זאל דיר דאנקען

דאנקען אויף די זכיה צו זיין א מאמע פון קינדער וואס לערנען די הייליגע תורה, דאס 

איז דאך מיין גאנצע שטרעבן אין לעבן, צו זען ווי מיינע קינדער פירן זיך אויפן אידישן 

 וועג.

יך צוריק הייליגער באשעפער! איך בעט דיר זייער, העלף מיר אז מיין מאן זאל ז

קערן צו דיר; מיר האבן חתונה געהאט און אויפגעשטעלט א שטוב מיט קינדער, אלעס 

איז געווען וואויל און פיין, אבער יעצט פירט ער זיך נישט ווי א איד דארף זיך פירן, ער 

טוט נישט קיין מצוות, ער טוט נישט גוטע זאכן. הייליגער באשעפער העלף מיר איך 

איך זאל האבן כח צו מחנך זיין ווייטער די קינדער אויפן דרך התורה; זאל זיין שטארק, 

העלף עס זאל אריין גיין א רוח טהרה אין מיין מאן, העלף ער זאל זיך אפלאזן פון די 

געפאלענע חברים וואס צוען אים אוועק פון דיר. העלף מיר בזכות די אבות הקדושים 

אמהות הקדושות שרה רבקה רחל און לאה, אברהם יצחק און יעקב, העלף מיר בזכות די 
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און בזכות דער הייליגער רבי רבינו נחמן מברסלב זכותו יגן עלינו, ובזכות אלע צדיקים 

 און צדקניות וואס האבן זיך מוסר נפש געווען פאר דיינעט וועגן, אמן".

... 

~~~~~~~~~~ 
 שטיי נישט?איך וויל לערנען "ליקוטי הלכות", וואס טו איך אבער אז איך פאר

 שאלה:

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א,

איך האט געהערט ביי איינע פון די שיעורים ווי דער ראש ישיבה שליט"א רעדט איבער די גרויסקייט 

פון רבי נתן, האב איך באקומען א חשק אנצוהויבן לערנען זיין הייליג ספר ליקוטי הלכות, אבער פון די גאנצע 

דורכגעלערנט, האב איך כמעט גארנישט פארשטאנען; זאל איך ווייטער לערנען  באנד וואס איך האב שוין

 ליקוטי הלכות?

 שלמה חיים

 תשובה:

יום ב' פרשת במדבר, כ"ט אייר, מ"ד לעומר, שנת תשע"ח  -בעזרת ה' יתברך 

 לפ"ק

  לכבוד שלמה חיים נרו יאיר

 איך האב ערהאלטן דיין בריוו.

טי הלכות זאלסטו זיך מאכן א שיעור אין ספר אז דו פארשטייסט נישט קיין ליקו
 "אשר בנחל".

מוהרא"ש האט געשריבן איבער זיבעציג טויזנט בריוון צו מחזק זיין אלע מענטשן 

אין וואסערע צרה זיי געפונען זיך נאר; ווער עס לערנט "אשר בנחל" דער דארף שוין 
 נישט קיין שום התחזקות.

"בְּתַלְמוּד בַּבְלִי שֶׁהוּא בָּלוּל בְּמִקְרָא  סימן רמו): (טור יורה דעה,דער רבינו תם זאגט 
מקרא משנה  -בְּמִשְׁנָה וּגְמָרָא אָדָם יוֹצֵא יְדֵי חוֹבָתוֹ בִּשְׁבִיל הַכֹּל", אין גמרא ליגט אלעס 

וכו', ממילא אז מען לערנט גמרא, לערנט מען פון אלעס; אזוי אויך, אז דו וועסט 
ליקוטי מוהר"ן, שיחות הר"ן, חיי  - לערנען אשר בנחל וועסטו דארט האבן אלעס

 מוהר"ן, ספר המידות, סיפורי מעשיות און אויך ליקוטי הלכות.

מוהרא"ש האט געלערנט דעם ספר ליקוטי הלכות אן א שיעור מאל, איין תקופה 
האט ער געלערנט און געענדיגט דעם ספר ליקוטי הלכות יעדע חודש במשך דרייסיג 
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אט מוהרא"ש געזאגט אז ער האט געלערנט דעם ספר ליקוטי חדשים אין איין צו, אויך ה

מוהר"ן מער מאל וויפיל האר א מענטש האט אויפן קאפ; קומט אויס אז ווען מען 
לערנט אשר בנחל לערנט מען וואס דער רבי האט געזאגט און וואס רבי נתן האט 

 בעיקר אויף לעובדא ולמעשה. -געזאגט 

"הֲפָ בָּהּ וַהֲפָ בָּהּ, דְּכלָֹּא  (אבות ה, כב):מים זאגן טייערער ברודער, די הייליגע חכ
בָהּ. ובָהּ תֶּחֱזֵי, וְסִיב וּבְלֵה בַהּ, וּמִנַּהּ לָא תְזוּעַ, שֶׁאֵין לְ מִדָּה טוֹבָה הֵימֶנָּה"; לאז נישט 
אפ דעם ספר "אשר בנחל". אז דו וועסט דאס לערנען וועסטו שוין נישט דארפן קיין 

יזוק; קיינער וועט דיר נישט קענען צעברעכן, דו וועסט לעבן מיטן אייבערשטן שום ח
 און דו וועסט זיין דבוק צום אייבערשטן בתכלית השלימות.

 דער אייבערשטער זאל העלפן זאלסט האבן הצלחה אין אלע ענינים.

... 

~~~~~~~~~~ 
 וענען?אויף לערנען האב איך שוין אן עצה, איז דא אן עצה אויך פאר דאו

 שאלה:

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א,

א גרויסן יישר כח פאר אייערע שיעורים און עצות, וואס העלפן מיר אזויפיל ארויס אין לעבן. איך האב 

ברוך ה' אנגעהויבן לערנען תורה נאך א דאנק דעם סדר דרך הלימוד, און איך גיי שוין ענדיגן בקרוב צום 

 ערשטן מאל אין לעבן גאנץ ששה סדרי משנה.

אבער כאטש וואס אין לערנען בין איך געהאלפן געווארן, בין איך אבער נאך זייער שוואך אין דאווענען, 

איך מוטשע זיך זייער שטארק מיט'ן דאווענען, אפשר איז דא עפעס א סדר דרך התפלה פון רבי'ן? עפעס אן 

ן מיט געשמאק? איך שפיר ממש א ביטערן טעם ווען מ'הויבט נאר אן דאווענען, עצה ווי אזוי צו קענען דאווענע

 פארוואס איז דאס אזוי?

 א גרויסן יישר כח, אהרן

 תשובה:

יום ד' פרשת במדבר, ב' סיון, מ"ו לעומר, שנת תשע"ח לפרט  -בעזרת ה' יתברך 
 קטן

 לכבוד אהרן נרו יאיר

 איך האב ערהאלטן דיין בריוו.
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חלקך אז דו לערנסט די הייליגע תורה און דו גייסט יעצט מסיים  אשריך ואשרי

זיין דעם ערשטן מאל אין דיין לעבן "ששה סדרי משנה"; דער אייבערשטער זאל העלפן 
 זאלסט זוכה זיין צו אלע ברכות וואס ליגט אין די תורה.

'תורה'  אות כט): (ליקוטי הלכות ראש חודש, הלכה ה,דער הייליגער רבי נתן זכרונו לברכה זאגט 

ווערט אנגערופן 'רחל', און 'תפילה' ווערט אנגערופן 'לאה'; ער טייטשט אויס מיט דעם 
"וַיֶּאֱהַב יַעֲקבֹ אֶת רָחֵל", א איד האט ליב צו לערנען תורה ווייל  (בראשית כט, יח):דער פסוק 

ען וואס מען זעט דאס שיינקייט פון תורה; ווען מען ענדיגט לערנען א מסכתא זעט מ

 (בראשית כט, יז):מען האט אויפגעטון, מען קען דאס אנכאפן וכו', אבער ביי לאה שטייט 
"וְעֵינֵי לֵאָה רַכּוֹת", לאה'ס שיינקייט זעט מען נישט אן; קיינער ווייסט נישט וואס 

פאסירט מיט די תפלות וואס מען בעט דעם אייבערשטער, וואו די תפילות גייען וכו', 
"הַ'נִּסְתָּרתֹ לַ'ה'  (דברים כט, כח):ה איז א באהאלטענע זאך, אזוי ווי עס שטייט ווייל תפיל

אֱ'הֵינוּ", דאס איז די ראשי תיבות לא"ה; תפילה איז פארהוילן פון אלעמען, נאר דער 
אייבערשטער זעט די תפילות וואס מיר דאווענען, דעריבער כאפן זיך מענטשן 

דאווענען און מען איז מזלזל אין תפילה, אזוי ווי עס שטערקער צו צו לערנען ווי צו 
(ברכות ו:): "כְּרוּם זֻלֻּת לִבְנֵי אָדָם", און חכמינו זכרונם לברכה זאגן  (תהלים יב, ט):שטייט 

"אֵלּוּ דְּבָרִים הָעוֹמְדִים בְּרוּמוֹ שֶׁל עוֹלָם, וּבְנֵי־אָדָם מְזַלְזְלִין בָּהֶם", ווי רש"י זאגט מיינט 
תפילה; תפילה איז פון די זאכן וואס איז די העכסטע זאך אויף דער וועלט אבער  דאס

 מענטשן זענען אין דעם זייער מזלזל.

אבער א מענטש וואס לעבט מיט אמונה, ער גלייבט און ווייסט אז דער 
אייבערשטער איז מיט אים, ביי אים און נעבן אים, דעמאלט וועט ער זיכער בעטן דעם 

(ליקוטי מוהר"ן, ויף יעדע זאך וואס ער דארף, אזוי ווי דער הייליגער רבי זאגט אייבערשטן א

"וּבֶאֱמֶת, אִם הָיָה יוֹדֵעַ הָאָדָם יְדִיעָה בְּלֵב שָׁלֵם, 'שֶׁמְּא כָל הָאָרֶץ כְּבוֹדוֹ',  חלק א', סימן סב):
הַתְּפִילָּה, וַדַּאי הָיָה מִתְפַּלֵּל בְּהִתְלַהֲבוּת  וְהַקָּדוֹשׁ בָּרוּך הוּא עוֹמֵד בִּשְׁעַת הַתְּפִילָּה, וְשׁוֹמֵעַ 

גָּדוֹל, וְהָיָה מְדַקְדֵּק מְאֹד לְכַוֵּן אֶת דְּבָרָיו", ווען א מענטש וואלט ווען געוואוסט ביי זיך 
קלאר אז דער אייבערשטער שטייט נעבן אים בשעת ער דאווענט און ער הערט צו יעדעס 

דער מענטש געדאווענט אזוי ווי עס דארף צו זיין און ער  ווארט וואס ער בעט, וואלט
 וואלט מכוון געווען יעדע איינציגע ווארט ווי אזוי ער זאגט עס ארויס.

אויף דעם אליינס דארף מען אויך מתפלל זיין, אז מען זאל זוכה זיין צו בעטן יעדע 

"אַחַת  תהלים כז, ד):(זאך פונעם אייבערשטן. מען זעט ווי דוד המלך בעט דעם אייבערשטן 
שָׁאַלְתִּי מֵאֵת ה' אוֹתָהּ אֲבַקֵּשׁ, שִׁבְתִּי בְּבֵית ה' כָּל יְמֵי חַיַּי", רבונו של עולם איך בעט דיר 

איין זאך, איך זאל מיין גאנץ לעבן נאר גיין צו דיר, זיך נאר ווענדן צו דיר, איך זאל לעבן 
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"שְׁאֵלָתִי  (אסתר ה, ז):אייבערשטן  מיט אמונה אין דיר; אזוי דארפן מיר בעטן דעם

 וּבַקָּשָׁתִי" איך בעט דיר אז איך זאל קענען בעטן און דאווענען.

"רבונו של עולם! העלף מיר איך זאל לעבן מיט אמונה, בעט דעם אייבערשטן: 

איך זאל דיך שפירן, איך זאל געדענקען אז דו ביסט מיט מיר, ביי מיר און נעבן מיר, 

 יך האבן חשק צו דאווענען צו דיר.אזוי וועל א

רבונו של עולם איך ווייס נישט וואס צו טון; עסן עסט זיך, שלאפן שלאפט זיך, 

טרינקען טרינקט זיך, אבער וואס זאל איך טון אז עס דאווענט זיך נישט? וואס זאל איך 

טון אז איך האב נישט קיין געדולד צו דאווענען? דאווענען איז מיר ממש אן 

מעניש, העלף מיר איך זאל דיר שפירן, איך זאל האבן א קלארע אמונה אז עס איז אפקו

מלא כל הארץ כבודו, דעמאלט וועל איך דאווענען און לערנען אזוי ווי עס דארף צו 

אזוי זאלסטו בעטן דעם אייבערשטן ביז דו וועסט זוכה זיין צו שפירן אלע זיסע זיין", 
 טעמים אינעם דאווענען.

 ערשטער זאל העלפן זאלסט האבן הצלחה אין אלע ענינים.דער אייב

... 

~~~~~~~~~~ 
 איך וויל מיין מאן זאל זיין ערליך, ווי אזוי באווייז איך דאס?

 שאלה:

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א,

איך קום פון א שיינע משפחה, איך האב חתונה געהאט מיט א בחור פון א שטוב פון בעלי תשובה, 

 א שווערע שידוך פאר מיינע עלטערן, איך האלט אבער אז דאס איז געווען פון הימל. ס'איז געווען

מיין פראבלעם איז אז מיין מאן טוט נישט אסאך וויכטיגע מצות וואס א מאן דארף צו טון, איך האב 

שמים,  אסאך צער פון דעם, איך וויל ער זאל זיין ערליך און נאנט צום אייבערשטן, נישט צוליב מיר נאר לשם

 ווי אזוי קען איך מקרב זיין צום אייבערשטן?

 א גרויסן יישר כח פאר די הערליכע שיעורים און חיזוק.

 תשובה:

יום ד' פרשת במדבר, ב' סיון, מ"ו לעומר, שנת תשע"ח לפרט  -בעזרת ה' יתברך 

 קטן

 לכבוד מרת ... תחי'

 איך האב ערהאלטן אייער בריוו.
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דער אייבערשטער האט געגעבן ספעציעלע כוחות פאר א פרוי אז זי האט די כוחות 

 אויפצוהייבן איר מאן און אזוי אויך פארקערט חס ושלום.

"חַכְמוֹת נָשִׁים  (משלי יד, א):שלמה המלך דער גרעסטער חכם פון דער וועלט זאגט 
פרוי וואס בויעט אויף איר מאן, זי דערהייבט  בָּנְתָה בֵיתָהּ, וְאִוֶּלֶת בְּיָדֶיהָ תֶהֶרְסֶנּוּ"; א

דאס איז א קליגע פרוי, און א פרוי וואס זוכט נאר ווי זי קען  -אים, זי שעצט אים 
דאס איז א נארישע פרוי. א קלוגע פרוי וואס  -צעברעכן איר מאן, צעברעכן איר שטוב 

ווארימקייט און וויל איר מאן זאל לערנען און דאווענען וועט זי אים געבן אסאך 

ליבשאפט ביז דער מאן וועט זיך טוישן צום גוטן, ווייל מען קען אלעס פועל'ן מיט 
 אביסל ליבשאפט און אביסל ווארימקייט.

מוהרא"ש זכרונו לברכה האט דערציילט פונעם אהבת ישראל זכותו יגן עלינו, אז 

עוואוינט אידישע ווען ער האט זיך אריין געצויגן קיין מארמאראש, וואו עס האבן ג
קינדער וואס זענען געווען זייער ווייט פונעם דרך התורה והמצוות, האט מען אים 

געפרעגט: "ווי אזוי וועט דער רבי קענען פועל'ן ביי די מארמאראשע אידן זיי זאלן 
תשובה טון, זיי זאלן זיך פירן אזוי ווי עס דארף צו זיין?" האט זיי דער אהבת ישראל 

"איך וועל זיי אזוי ליב האבן, ביז זיי וועלן פאלגן וואס איך לערן זיי, און געענטפערט: 
 וואס איך פארלאנג פון זיי"; זעט מען אז מיט ליבשאפט קען מען אלעס פועל'ן.

געבט א קוק צו וואס דער הייליגער תנא רבי עקיבא האט זוכה געווען אלעס אין 

"שֶׁלִּי  (כתובות סג.):פאר זיינע תלמידים זכות פון זיין ווייב; רבי עקיבא האט געזאגט 
איז אלעס בזכות מיין ווייב. רבי  -וְשֶׁלָּכֶם שֶׁלָּהּ הִיא", מיין גאנצע תורה און אייער תורה 

עקיבא איז געווען א פאסטוך ביי איר טאטע בן כלבא שבוע, ער האט נישט געלערנט 
ם זיין צוקונפטיגע ווייב און ער איז געווען זייער ווייט פון די הייליגע תורה, האט אי

געפרעגט: "אִי מִקַּדַּשְׁנָא לָך אָזְלַת לְבֵי רַב?", אויב איך וועל צו דיר חתונה האבן וועסטו 
גיין אין ישיבה לערנען די הייליגע תורה? האט ער געזאגט: "יא", זיי האבן חתונה 

נא רבי געהאט און זי האט אים מעודד געווען ביז ער איז געווארן דער הייליגער ת

עקיבא; זעט מען פון דעם אז א פרוי האט די כח אויפצוהייבן איר מאן ער זאל לערנען 
 און דאווענען, מיט דעם וואס זי געבט אים ליבשאפט און ווארימקייט וכו'.

"אָדָם נִבְרָא מֵאֲדָמָה וְכֵיוָן שֶׁאַתָּה נוֹתֵן  (בראשית רבה יז, יז):חכמינו זכרונם לברכה זאגן 

טִפָּה שֶׁל מַיִם מִיָּד הִיא נִשְׁרֵית", אדם הראשון איז באשאפן געווארן פון ערד,  עָלֶיהָ 
דעריבער איז דער מאן אזוי ווי ערד; אזוי ווי מען גיסט וואסער אויף ערד ווערט עס 

ווייעך, די זעלבע זאך, ווען מען גיסט גוטע ווערטער אויפן מאן, מען רעדט שיין צו 
 ויף, ווערט ער ווייעך און מען קען אלעס פועל'ן.אים, מען קוקט אים אר
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פארשטייט זיך אז מען דארף זיין זייער שטארק נישט אוועק צו גיין פון די תורה; 

"מְלַמֵּד שֶׁנָתַן הַקָּדוֹשׁ בָּרוּך הוּא  (נדה מה:):אויף דעם זאגן שוין חכמינו זכרונם לברכה 
שטער האט געגעבן פאר א פרוי מער בִּינָה יְתֵירָה בָּאִשָּׁה יוֹתֵר מִבָּאִישׁ", דער אייבער

קלוגשאפט ווי פאר א מאן; פון איין זייט צו זיין זייער א ווארימע ווייב וכו' און פון די 
אנדערע זייט דארף מען זיין זייער שטארק ביי זיך נישט אוועק צו גיין פון די וועגן פון 

 די הייליגע תורה און פון די דרך האבות.

 לפן איר זאלט האבן הצלחה אין אלע ענינים.דער אייבערשטער זאל הע

... 

~~~~~~~~~~ 
 ווי אזוי געב איך אינפארמאציע ווען מ'פרעגט זיך נאך אויף א בחור?

 שאלה:

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א,

דרשות און חיזוק. איך בין א בחור וואס לערנט אין ארץ קודם א גרויסן יישר כח פאר אלע שיינע 

ישראל, איך האב א חבר וואס מאכט א רושם ווי א פיינער בחור, ער גייט אנגעטון חסידיש און ער גייט ארום 

מיט אן ערנסטקייט געווענליך. אבער די בחורים פון זיין דירה ווייסן צו זאגן אז ס'איז נישט אזוי פשוט מיט 

עט אים זיך דרייען אסאך מיט אלע סארט חברים, ער קומט אהיים צו די דירה שפעט ביינאכט אים, מ'ז

 פאונס, ער באהאלט זיך מיט א נישט כשר'ע טעלעפאן, און אזוי ווייטער.-אנגעטון מיט א סוועדער מיט העד

ט דוקא א יעצט רופט מיר אן איינער צו פרעגן אינפארמאציע אויף אים, יענער זאגט אז ער דארף ניש

לערנער, נאר ער וויל וויסן צי דער בחור האט יראת שמים. וואס דארף איך טון אין אזא צייט? דער בחור 

קומט פון א פיינע שטוב, זיין טאטע איז א תלמיד חכם, זאל איך זאגן דעם אמת? אדער זאל איך אריין נארן 

 אן אומשולדיגער מענטש?

 מנחם

 תשובה:

פרשת במדבר, ג' סיון, מ"ז לעומר, שנת תשע"ח לפרט  יום ה' -בעזרת ה' יתברך 
 קטן

 לכבוד מנחם נרו יאיר

 איך האב ערהאלטן דיין בריוו.

ווען עס קומט צו שידוכים און מען וויל זען אויף א בחור צי ער האט יראת שמים, 

דארף מען קוקן ווי אזוי דער בחור דאווענט. אז דער בחור דאווענט אזוי ווי עס דארף 
יין, ער דאווענט אין א סידור, ער שטייט אויף איין פלאץ פון אנהייב דאווענען ביזן צו ז
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סוף דאווענען, ער דרייט זיך נישט ארום און זיכער אז ער שמועסט נישט ביים דאווענען 

דאס ווייזט אז דער בחור האט יראת שמים, אבער אויב דאווענט ער פון אויסענווייניג,  -
 ון אהין, איז א סימן אז ער האט נישט קיין יראת שמים.ער דרייט זיך אהער א

מוהרא"ש פלעגט שטענדיג זאגן פאר אנשי שלומינו ווען זיי האבן געהאלטן ביי 

א שידוך טון מיט א טאכטער, און זיי האבן געוואלט וויסן אויף א בחור צי ער איז אן 
בחור דאווענט; אויב דריידט ערליכער בחור צי נישט, אז זיי זאלן גיין קוקן ווי אזוי דער 

 ער זיך אהער און אהין איז דאס א סימן אז ער איז אינו מן הישוב.

אמאל האט ר' נחמן טולטשינער זכרונו לברכה געזען ווי איינער דריידט זיך אהער 

און אהין, א גאנצן דאווענען גייט ער אפ און אויף וכו' האט ער אים געזאגט: "דו דרייסט 
רייסט זיך אהין ביז דו וועסט ווערן אינגאנצן צעדרייט, זעץ דיך אוועק זיך אהער און ד

 און דאווען אויף איין פלאץ".

מוהרא"ש האט דערציילט אז א איד איז געקומען צום משגיח פון א חשוב'ע 
ישיבה ער זאל אים אנצייגן א בחור א ירא שמים פאר זיין טאכטער, דער משגיח האט 

א גרויסער למדן אז ער איז זייער פאסיג פאר אים, נאכן שידוך  אים געוויזן אויף א בחור
איז דער טאטע געקומען צום חזון איש זכותו יגן עלינו פרעגן וואס זאל ער טון, ווייל 

די כלה האט אים פארציילט אז איין טאג איז זי געגאנגען מיטן חתן איינקויפן פאר די 
האט שוין געדאווענט מנחה, צי ער וויל חתונה, און ווען זי האט אים געפרעגט צי ער 

יעצט דאווענען האט דער חתן געזאגט עס איז נאך דא אסאך צייט, אזוי איז געווען 
אפאר מאל, ער האט געזאגט "עס איז נאך דא אסאך צייט", ווען עס איז שוין געווארן 

ער זייער שפעט האט זי אים נאכאמאל געפרעגט: "וואס וועט זיין מיט מנחה?" האט 
געזאגט: "איך האב שוין געדאווענט", זי האט געוואוסט אז דאס איז א ליגנט, ווייל זי 

איז געווען מיט אים א גאנצן טאג און ער האט איר א גאנצן צייט געזאגט שפעטער 
שפעטער און יעצט זאגט ער גאר אז ער האט שוין געדאווענט... יעצט פרעגט דער איד 

ון, האט דער חזון איש געהייסן אפלאזן דעם שידוך, ווייל דעם חזון איש וואס ער זאל ט

א בחור וואס זאגט ליגנט און איז מזלזל אין תפילה איז א סימן אז ער האט נישט קיין 
יראת שמים און ער וועט איר נאך מכשיל זיין מיט הארבע עבירות פון כריתות רחמנא 

 לצלן.

גט אויף דעם וואס מיר זאגן אויך דארף מען קוקן אויף די מידות; מוהרא"ש זא
איינער  -כְּשֵׁרָה לַחֲצָאִין", אִם כְּמִדָּתָהּ  -"אִם כְּמִדָּתָהּ  (פרשת הקטורת; כריתות ו:):ביים דאווענען 

אז ער איז אן ערליכער איד; ווייל  -וואס האט גוטע מידות, איז שוין א סימן: כְּשֵׁרָה 
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דער עלטער. אז מען האט גוטע מידות איז א זאך וואס מען קען זיך נישט טוישן אויף 

 מידות דאס וועט מאכן אז דער מענטש זאל ווערן בעסער און בעסער.

"יֵשׁ  (נועם אלימלך, וישב):קוק וואס דער הייליגער רבי אלימלך זכותו יגן עלינו זאגט 
מִצַד הַטֶּבַע, דְּהַיְנוּ בְּנֵי אָדָם שֶׁמַּעֲשֵׂיהֶם מְקֻלְקָלִים, רַק מַחֲמַת שְׁיֵשׁ בָּהֶם אֵיזֶה מִדָּה טוֹבָה 

שֶׁהוּא לֵב טוֹב, גוֹמֵל חֶסֶד, וְעוֹשֶׂה טוֹבוֹת עִם בְּנֵי אָדָם, זֶה מוֹעִיל לָהֶם שֶׁחוֹזְרִים לְמוּטָב", 
עס זענען דא מענטשן וואס זייערע מעשים זענען נישט אזוי ווי עס דארף צו זיין, זיי 

רץ, זיי טוען חסד פאר א טוען נישט גוטע זאכן, אבער זיי האבן גוטס אין זיך; א גוט הא

צווייטן איד, דאס העלפט זיי צוריק צו קומען צום אייבערשטן און תשובה טון. ער 
"אַ טוֹב וָחֶסֶד יִרְדְּפוּנִי כָּל יְמֵי חַיָּי", 'אַ' איז  (תהלים כג, ו):טייטשט מיט דעם דער פסוק 

ס וועט העלפן אז 'יִרְדְּפוּנִי אביסל גוטס, דא -א מיעוט, אז מען האט אין זיך 'אַ טוֹב' 
 כָּל יְמֵי חַיָּי, וְשַׁבְתִּי בְּבֵית ה' לְאֹרֶ יָמִים'.

איך האף אז דו וועסט זיין א מבין דבר מתוך דבר ווי אזוי זיך צו פירן ווען מען 

 פרעגט זיך נאך ביי דיר אויף א בחור פאר א שידוך.

דיין זיווג און זיין א גוטע דער אייבערשטער זאל העלפן זאלסט טרעפן בקרוב 
 שליח צו העלפן אלע דיינע חברים זיי זאלן טרעפן זייער שידוך.

... 

~~~~~~~~~~ 
 קען מען זיין ערליך און חסידיש, און נאכאלץ הנאה האבן אין לעבן?

 שאלה:

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א,

דאנק דעם ראש ישיבה שליט"א, א גרויסן יישר כח פאר מיין לעבן, איך לערן ב"ה יעדן טאג נאר א 

איך האב אויפגעגעבן מיין סמארטפאון נאר א דאנק א באטע וואס איך בין געווען איינמאל ביים ראש ישיבה 

פרייטאג צו נאכטס, און איך האב געזען אז מ'קען זיין ערליך און חסידיש, און נאכאלץ הנאה האבן פונעם 

לעבן איז נאר אנגעצויגן און נערוועז און ס'לאזט נישט הנאה לעבן. איך האב אלץ געמיינט אז א חסידישע 

 האבן אין לעבן.

איך בעט יעדן טאג דעם אייבערשטן אז דער ראש ישיבה זאל מצליח זיין. א גרויסן יישר כח פאר 

 אלעס.

 יהודה

 תשובה:
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יום ה' פרשת במדבר, ג' סיון, מ"ז לעומר, שנת תשע"ח לפרט  -בעזרת ה' יתברך 

 קטן

 יהודה נרו יאירלכבוד 

 איך האב ערהאלטן דיין בריוו.

וואויל איז דיר אז דו לערנסט די הייליגע תורה און וואויל איז דיר אז דו האסט 
 אויפגעגעבן דיין סמארטפאון.

"פִּתְחוּ לִי פֶּתַח כְּפִתְחוֹ שֶׁל מַחַט",  (שיר השירים רבה ה, ג):דער אייבערשטער זאגט אונז 
נע טיר אזוי גרויס ווי די לאך פון א נאדל, ווייז מיר אז דו ווילסט עפן מיר אויף א קליי

זיין גוט, "וַאֲנִי אֶפְתַּח לָכֶם כְּפִתְחוֹ שֶׁל אוּלָם", וועל איך דיר עפענען א גרויסע טיר, איך 
וועל דיר העלפן זיין גוט; מיט דעם וואס דו האסט אוועקגעווארפן דיין סמראטפאון 

ייבערשטן אז דו ווילסט זיין גוט, דו ווילסט זיך אפהיטן פון האסטו געוויזן פארן א
 עבירות, וועט דיר דער אייבערשטער באגליקן מיט אלעס גוטס.

וויסן זאלסטו אז נאר דער וואס גייט אויפן וועג פון די תורה האט א גוט לעבן, אן 

וועלט; עס די תורה האט מען נישט קיין לעבן, מען האט נישט די וועלט און נישט יענע 
איז א טעות וואס א סאך בני הנעורים מאכן, זיי מיינען אז אן די תורה האט מען די 

וועלט און דער ערליכע איד האט נאר יענע וועלט; עס איז נישט אזוי, נאר דער וואס 
גייט נישט מיט די תורה האט נישט די וועלט און נישט יענע וועלט און מיט די תורה, 

 ען ביידע וועלטן.מיט א צדיק, האט מ

פארוואס זאלסטו טראכטן אז א חסיד'יש לעבן האט מיט נערוועזיקייט און 
אנגעצויגנקייט, כאילו ערליכע אידן האבן נישט קיין לעבן?! א מענטש וואס זינדיגט 

אין עבירות אין פגם הברית דער איז נערוועז און אנגעצויגן, ביי אים איז אלעס 
ווער עס זינדיגט  (שיחות הר"ן, סימן רמט)דער רבי זאגט וואס  אויסגעלאשן און טונקל. קוק

הוצאת זרע לבטלה רחמנא לצלן דער ווערט א נערוועזער מענטש און  -אין פגם הברית 

יעדער ליידט פון אים, ווייל די עבירה ברענגט אריין אינעם מענטש א שטארקע מרירות 
 און מען ווערט זייער דערביטערט רחמנא לצלן.

רבי'ן איז אמאל געווען א מעשה, א איד האט זיך באקלאגט פארן רבי'ן אז  ביים

זיין בעל הבית שלאגט אים, ער האט געבעטן אויב דער רבי קען רעדן צו אים; ווען 
יענער איז געקומען צום רבי'ן האט אים דער רבי געפרעגט: "איך האב א קשיא, אפשר 

 (בראשית לח, ז):י די פרשה פון ער ואונן קענט איר מיר דאס פארענטפערן; עס שטייט בי
ער איז געווען  -"וַיְהִי עֵר בְּכוֹר יְהוּדָה רַע בְּעֵינֵי ה'", פארוואס שטייט "רַע" בְּעֵינֵי ה' 
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שלעכט אין די אויגן פונעם אייבערשטן, עס וואלט געדארפט שטיין "רָשָׁע" בְּעֵינֵי ה'? 

ווייל ווער עס טוט די עבירה פון ער  -זאגט האט דער רבי גע -איך וועל דיר ענטפערן 
א שלעכטער מענטש; אלע נערוון קומען  -ואונן, ער איז פוגם בברית, ווערט א 'רַע', 

 פון עבירות, עבירות ברענגט אויפן מענטש א נערוועזקייט.

קען "בְּהַחֹטֶם יְכוֹלִים לְהַכִּיר הַנּוֹאֵף", מען  (שיחות הר"ן, סימן קפד):דער רבי זאגט 
דערקענען א נואף דורך זיין נאז; מוהרא"ש זכרונו לברכה איז דאס מסביר אז דאס גייט 
ארויף אויף כעס. איינער וואס איז שטענדיג נערוועז איז א סימן אז ער איז א נואף. 

דערפאר זאלסטו וויסן אז נערוועזקייט און כעס האט גארנישט צו טון מיט ערליכע 
ער סימן ווער עס איז אן ערליכער איד, דער וואס היט זיך אידן; פארקערט, דאס איז ד

נישט פון עבירות, ער היט נישט זיינע אויגן, ער קוקט אלע עקעלדיגע שמוציגע 
 אויסגעלאסענע מאוויס דער ווערט א נערוועזער אנגעצויגענער מענטש.

זאלסט זיך ווייטער דרייען ביי ערליכע אידן 'תלמידי היכל הקודש' ברסלב'ער 

חסידים וואס פאלגן דעם רבי'ן; זיי לעבן מיטן אייבערשטן, זיי זענען שטענדיג פרייליך 
און אויפגעלייגט און רעדן שיין צו די ווייב און קינדער, דאס וועט משפיע זיין אויף דיר 

 אז דו וועסט אויך אנהייבן לעבן מיטן אייבערשטן, און זיין פרייליך און צופרידן.

 ל העלפן זאלסט מצליח זיין אין אלע דיינע וועגן.דער אייבערשטער זא

... 

~~~~~~~~~~ 
איך זיץ אין א ישיבה אין ארץ ישראל, און איך גיי אויס פאר ליידיג גיין, וואס טו 

 איך?

 תשובה:

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א,

 חיזוק, און ניגונים, וואס זענען מיר זייער מחיה.קודם א גרויסן יישר כח פאר אלע דרשות, 

איך בין א בחור פון אמעריקע וואס לערנט, דאס מיינט איך זיץ, אין ארץ ישראל. און איך ווער ממש 

משוגע פאר ליידיג גיין. אין די ישיבה ווי איך בין דא איז נישט דא קיין שום השגחה און קיין שום מסגרת, און 

אז אפילו א גוטער טאג ווען איך בין מצליח צו לערנען אביסל, בלייבט מיר אבער איבער  וואס ס'פאסירט איז

 רוב טאג וואס גייט אוועק מיט נארישקייטן, און איך ווער משוגע דערפון.

איך קום פון א באלעבאטישער שטוב, מ'שרייט אויף מיר אז איך בין נאריש אז איך פאר נישט ארום 

 , וואס זאל איך אבער טון אז עס אינטערעסירט מיר נישט די אלע זאכן.איבעראל צו האקן א לעבן
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איך וואלט געהאט חשק צו גיין ארבעטן אין א נארמאלע דזשאב, און לערנען צופרי און ביינאכט. איך 

שפיר אז דעמאלט וואלט איך געהעריג אויסגענוצט דעם טאג און מצליח געווען אין לעבן. למעשה אבער איז 

מעגליך ווייל די סיסטעם איז נישט אויסגעשעלט אזוי, און ס'קומט אויס אז איך מוז בלייבן זיצן אין  דאס נישט

 ישיבה און משוגע ווערן מיט'ן ליידיגן טאג.

מיין ווייטאג איז באמת זייער גרויס, און איך האף אז דער ראש ישיבה שליט"א וועט האבן אן עצה 

 פאר מיר.

 א גרויסן יישר כח.

 תשובה:

יום ה' פרשת במדבר, ג' סיון, מ"ז לעומר, שנת תשע"ח לפרט  -בעזרת ה' יתברך 

 קטן

 לכבוד הבחור ... נרו יאיר

 איך האב ערהאלטן דיין בריוו.

וויסן זאלסטו אז עס איז נישט דא קיין ערגערע זאך ווי גיין ליידיג, אלע עבירות 
"הַבַּטָּלָה מְבִיאָה לִידֵי  ות נט:):(כתובקומען פון גיין ליידיג. חכמינו זכרונם לברכה זאגן 

זִמָּה", גיין ליידיג ברענגט צו די ערגסטע עבירות, "וְלִידֵי שִׁעֲמוּם", און אויך ברענגט עס 
צו דיפרעסיע; נישט יעדער איינער איז געמאכט צו לערנען א גאנצן טאג, ווען א בחור 

צופרי און ביינאכט און אדער אינגערמאן גייט ליידיג דארף ער לערנען זיינע שיעורים 
 גיין ארבעטן דורכן טאג אנצופילן זיינע טעג.

געלויבט דעם אייבערשטער אז איך האב די זכיה צו לערנען מיט תלמידים די 
הייליגע תורה; די גאנצע וועג ווי אזוי מיר פירן די ישיבה האט מוהרא"ש זכרונו לברכה 

האט אוועק געשטעלט ביי אונז  אוועק געשטעלט. איינע פון די זאכן וואס מוהרא"ש
אין ישיבה, אז אויב א בחור גייט ליידיג זאל ער ענדערש גיין ארבעטן (פארשטייט זיך 

אין א ערליכע ארבעט); ער זאל קומען אינדערפרי אדער נאכמיטאג צו א שיעור, די 
ין איבעריגע שעות זאל ער זיין באשעפטיגט, ווייל פון גיין ליידיג קומט נישט ארויס קי

 גוטס.

דעריבער אז דו שרייבסט מיר אז דו זיצט ליידיג און דו ווערסט משוגע פון ליידיג 
זאלסטו שוין אהיים קומען, ווייל אז דו וועסט דארט בלייבן וועסטו אריין פאלן  -גיין 

אין א טיפע דיפרעסיע וואס מען קען זיך מוטשען און זיך אפליידן פון דעם א גאנץ 
טו בלייבן אין שטוב העלפן דיין מאמע, אדער גיין העלפן דיין לעבן; ענדערש זאלס

 טאטע ביי זיין ארבעט ווי צו פארלירן דיין לעבן.
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"אִישׁ בָּטֵל שֶׁאֵין עוֹסֵק  (ספר המידות, אות ניאוף, חלק ב', סימן י):דער הייליגער רבי זאגט 

בְּשׁוּם עֵסֶק, עַל יְדֵי זֶה תַּאֲוָותוֹ מְרֻבָּה וכו', וּמְדַבֵּר דִּבְרֵי טִנוּף תָּמִיד", ווער עס גייט 
ליידיג, ער טוט נישט גארנישט, זענען זיינע תאוות זייער גרויס וכו' און ער רעדט 

שט שטענדיג שמוציג; דאס זעט מען ליידער ביי בחורים און אינגעלייט וואס האלטן ני
ביים לערנען און גייען ליידיג, זיי וואלטן גערן געגאנגען ארבעטן, נאר זיי האבן מורא 

 וואס וועלן מענטשן זאגן וכו', ממילא זיצן זיי אין כולל און טוען גארנישט.

ווען עלטערן וואלטן געוואוסט וואס עס גייט אריבער אויף בחורים ווען מען שיקט 

ירחם, ובפרט וואס גייט אריבער אויף בחורים וואס מען  זיי בכלל אין א דארמיטארי ה'
שיקט זיי לערנען אין ארץ ישראל, און וואס זיי טון וכו', וואלט יעדע טאטע און מאמע 

געהאלטן די קינד אין שטוב! דער טאטע וואלט אים מיט גענומען מיט זיך ביי די 
און נישט געשיקט דעם  ארבעט און די מאמע וואלט מיט אים געקאכט און געבאקן וכו'

 בחור אין א דארמיטארי, און כל שכן וקל וחומר נישט קיין ארץ ישראל.

עלטערן ווייסן נישט וואס זיי ווייסן נישט, זיי האבן נישט קיין אנונג וואס טוט זיך 
אפ מיט בחורים וואס פארן כלומר'יש לערנען קיין ארץ ישראל. אדער מאכט מען זיך 

ט, מען זינגט דעם ניגון וואס אלע עלטערן זינגען: "מיין בחור טוט ווי מען ווייסט ניש
 זיכער נישט די אלע זאכן וואס בחורים טוען".

פאלג מיר, מאך שוין א טיקעט און קום אהיים. האב נישט מורא פון קיינעם, קיינער 

עס וועט דיר גארנישט טון; ווען דיינע עלטערן וועלן זען דיין שטארקייט אז דו מיינסט 
זייער ערנסט, וועלן זיי דאנקען דעם אייבערשטן אז זיי האבן א קינד וואס וויל זיין 

 ערליך, זיי וועלן דיר מחזק זיין און העלפן אנפולן די צייט.

א שאד אז מען וויל זיך נישט איינבייגן דעם קאפ פארן רבי'ן; ווען אלע וואלטן 
ואלט נישט געווען קיין איין עם הארץ ווען געלערנט אויפן סדר דרך הלימוד פון רבי'ן ו

ביי כלל ישראל, יעדער וואלט געלערנט, קיינער וואלט נישט געהאט קיין פראבלעם פון 

צו סאך צייט, יעדע מינוט וואלט מען אויסגענוצט פאר נאך א פרק משניות. פרוביר דאס 
מסכתא, דו  אויס; נעם א משניות און הייב אן זאגן א פרק נאך א פרק, א מסכתא נאך א

וועסט שפירן עפעס וואס דו האסט נאך קיינמאל נישט געשפירט; מען הייבט אן שפירן 
א טעם אין לעבן, עס הייבט אן ציען דעם מענטש צו נאך און נאך תורה. משניות האט 

 אין זיך א כח אז עס דרייט איבער דעם מענטש מקצה אל הקצה.

אס דו לערנסט, דאך זאלסטו ווייטער אפילו אין אנהייב וועסטו נישט פארשטיין וו
לערנען אן פארשטיין; זאג די הייליגע ווערטער פון די תורה, דאס וועט דיר אויסרייניגן 

פון אלע דיינע שלעכטס. טראכט נישט אז דער סדר דרך הלימוד איז נישט פאר דיר, עס 
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יב אן מסכת איז נאר פאר שוואכע וכו'; פאלג דעם רבי'ן, נעם היינט א משניות און הי

ברכות, גיי כסדרן א פרק נאך א פרק, זאג די ווערטער אויפן קול אפילו דו פארשטייסט 
ניטאמאל די פשוט'ע טייטש. אזוי זאלסטו טון ביז דו וועסט ענדיגן א מסכתא, נאכדעם 

גיי צו די קומענדיגע מסכתא ביז דו וועסט ענדיגן א סדר, ווען דו ענדיגסט א סדר 
זאגן פרקים משניות ביז דו וועסט ענדיגן ששה סדרי משנה, נאכדעם זאלסטו ווייטער 

 .זאלסטו אנהייבן נאך אמאל משניות וכו' וכו', אזוי זאלסטו טון דיין גאנצע לעבן

אזוי זאלסטו אויך טון מיט גמרא; הייב אן ש"ס. נעם א מסכת ברכות און הייב אן 

דא גמרות מנוקד, אז אפילו איינער  זאגן די ווערטער פון די הייליגע גמרא, היינט זענען
וואס קען נישט קיין עברי קען אויך זוכה זיין צו לערנען די הייליגע גמרא; זאג א דף 

נאך א דף ביז דו וועסט ענדיגן די גאנצע מסכתא, נאכדעם זאלסטו אנהייבן מסכת שבת, 
 אזוי זאלסטו גיין כסדרן ביז דו וועסט ענדיגן גאנץ ש"ס.

 ו פאר דיינע עלטערן.ווייז דעם בריו

... 

~~~~~~~~~~ 


